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Na 3. prosince připadla letos první adventní ne-
děle. Tento den je spojen s rozsvícením vánoč-
ních stromů a vánoční výzdoby. Tato slavnost 
se stala tradicí i v Krucemburku. V 17 hodin byl 
za hojné účasti rodičů s dětmi i dalších obča-
nů Krucemburku a okolí slavnostně rozsvícen 
vánoční strom na náměstí. Poté, co přítomné 
přivítal starosta obce, vystoupily děti z mateř-
ské školy pod vedením Marty Mísařové a Dany 
Myškové s  pásmem básniček o  zimě a  Váno-
cích, Sboreček a Chrámový pěvecký sbor pod 
vedením Marty Rejškové zazpíval koledy a vá-
noční písně. Sváteční řeč pronesl farář Marek 
Vanča, páter Pavel Seidl vánoční strom posvě-
til. Během celého programu rozdávali andílci 
výborné perníčky, které připravily děti základní 
školy ve spolupráci s kuchařkami. Děti ze ZUŠ 
Krucemburk pod vedením Jitky Podrazilové 
rozdávaly vánoční přáníčka. 

Na závěr slavnosti děti společně vypustily ba-
lonky s vánočními přáníčky, které pro ně při-
pravily zaměstnankyně ÚM. Slavnostní náladu 
umocnila sněhová nadílka – začátkem prosin-
ce napadlo přes čtvrt metru nového sněhu.

Členové Sboru dobrovolných hasičů připra-
vili prodej horkého čaje, grogu, teplého svařá-
ku a medoviny. Výtěžek z prodeje a příspěvek 
přítomných do kasičky byl věnován dětem 
z Dětského domova v Nové Vsi u Chotěboře. 
Celkem se vybralo 7.491 Kč.

Všem účinkujícím patří velké poděkování, 
za  pomoc při organizaci děkujeme členům 
SDH a za ozvučení Dušanu Mikuleckému. 

Začátkem adventu byla ve Starém Ransku 
osvětlena zvonička a v  Hluboké budova ha-
sičské zbrojnice.

ROZSVÍcENÍ  VÁNOčNÍHO  STROMU
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VÍTÁNÍ OBčÁNKŮ

Farní budova katolické církve v Krucembur-
ku pochází z konce 17. století a nachází se 
na návrší nad severní stranou náměstí měs-
tyse Krucemburk spolu s farním kostelem sv. 
Mikuláše. Je to jedna z nejstarších dochova-
ných kulturních památek v naší obci. 

V  srpnu a  září tohoto roku se podařilo 
úspěšně realizovat nový ochranný nátěr 
plechové střechy na celé faře, tedy hlavní 
budově i přístavcích. 

Střešní plochy jsou pokryty pozinkova-
ným plechem natíraným v  červenohnědé 
barvě. Barva již byla ve velmi špatném sta-
vu, lokálně odprýskaná nebo vyžilá. Byly 
na ní i mechanické nečistoty (mechy, letité 
usazeniny). Ty bylo potřeba nejdříve od-
stranit, potom byla krytina zbavena starých 

nátěrů, zejména těch odprýskaných a nedr-
žících pevně s podkladem. Po dokonalém 
splavení nečistot došlo k očištění rezatých 
míst blokátorem rzi a k následnému dvou-
vrstvému nátěru tak, aby výsledná tloušťka 
vrstvy obou nátěrů v suchém stavu splnila 
technické požadavky. 

Souběžně s plochami střech byly stejným 
způsobem ošetřeny i žlaby a dešťové svody, 
které byly rovněž na mnohých místech již 
hodně oprýskané. Stav plechu byl při prů-
zkumu v roce 2021 stanoven jako dobrý, pro-
to bylo nezbytné obnovit jen jeho nátěr, aby 
se zabránilo možné korozi krytiny a tím i její 
následné degradaci, a byla tak prodlouže-
na životnost krytiny na stále využívaném 
a obydleném objektu.

K  naší spokojenosti provedl nátěr střechy 
farní budovy pan Stanislav Kamarád ze Sta-
rého Ranska, který se specializuje na výško-
vé práce. Jemu přísluší velké díky za dobře 
odvedené dílo. Obnova nátěru střechy fary 
byla realizována s pomocí fi nanční dotace 
z Kraje Vysočina – Fond Vysočina – Památ-
ky 2023 a s pomocí fi nanční dotace z Městy-
se Krucemburk. Oběma institucím upřímně 
děkuji za poskytnutí fi nanční dotace. Vážím 
si toho především v současné době, kdy je 
nouze o fi nance na potřebné opravy.

Pavel Seidl

OBNOVA NÁTěRU pLEcHOVÉ STřEcHy BAROKNÍ FARy V KRUcEMBURKU

Dne 11. listopadu se uskutečnilo slavnostní vítání 
nově narozených občánků. V  obřadní síni městy-
se Krucemburk nové občánky slavnostně přivítal 
starosta městyse Mgr. Otto Kohout společně s paní 
místostarostkou Dagmar Sobotkovou. Děti z  ma-
teřské školky přednesly milé básničky a o hudební 
doprovod se postaraly Jana Vašíčková a Monika Ba-
telková. Novými občánky Krucemburku jsou Emílie 
Holcmanová, Eliška Littová a Emilie Vodseďálko-
vá. Rodičům i dětem přejeme hlavně pevné zdraví, 
hodně štěstí a spokojenosti.

Ivana Křesťanová

Mikuláš přijde k nám,
protože ho dobře znám.
Zazpívám mu písničku,
trvá to jen chviličku. 

Anděl přijde s ním,
z košíčku dobroty sním.
Čertíka se bojíme,
ale jen když zlobíme. 

Vánoce má každý rád,
se všemi jsou kamarád, 
upečeme cukroví, 
pro všechny, to se ví!

Daniela Rázlová

Vánoce jsou svátky potěchy,
děti tropí samé neplechy.
Mikuláš pak s čertem chodí,
anděl, ten je doprovodí. 

Co si dáme na Štědrý den?
S tátou si něco upečem.
Dáme si rybu a salát,
to určitě každý má rád. 

Anežka Málková

Vánoce
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Dovolte mi, abych vás ve stručnos-
ti seznámila s  průběhem letošních 
prací v interiéru kostela sv. Mikuláše 
v Krucemburku.

Práce v roce 2023 se dají rozdělit 
do tří okruhů – restaurování ka-
menné výzdoby kostela, kam spadá 
restaurování pískovcového gotic-
kého sedlového portálu mezi pres-
bytářem a zákristií a pískovcového 
gotického hrotitého ústupkového 
portálu mezi předsíní a  lodí koste-
la, druhým okruhem je obnova dveří 
v těchto dvou portálech a třetím je 
rekonstrukce zábradlí na kůru.

Na restaurování dvou portálů byli oslove-
ni restaurátoři s licencí manželé Petra a Jan 
Vodáčkovi, kteří již v loňském roce v kostele 
pracovali k naší maximální spokojenosti.

Restaurování gotického portálu v před-
síni kostela – již byly sejmuty druhotné 
nátěry, výplně a  plomby, bude následovat 
konsolidace autentického materiálu orga-
nokřemičitany, dočištění povrchu, odstra-
nění vyžilého spárování a druhotného plas-
tického doplnění, dočištění cestou suchou 
i mokrou, nakonec parou. Poté bude portá-
lek injektován, plasticky doplněn probarve-
ným minerálním tmelem, vyspárován, po 
vyzrání doplnění bude provedena závěrečná 
jemná retuš. Restaurování gotického por-
tálu mezi presbytářem a  zákristií bude 

probíhat stejným výše popsaným způsobem, 
pouze aktuální stav je více poškozený a v mi-
nulosti hodně doplňovaný cementem, stav 
byl zhodnocen jako havarijní.

Obnovy dveří se ujal pan Radovan Ka-
dlec, který se již na obnově výplní otvorů 
kostela podílel v minulých letech. Obnova 
dvoukřídlých prosklených zdobných 
novogotických fládrovaných dveří ve 
vstupu do lodi kostela spočívá ve výmě-
ně nevhodného lištování skleněných vý-
plní ze strany interiéru kostela, v  opravě 
a  doplnění fládrového nátěru,  odstraně-
ní nátěrů z  kování a  zprovoznění zámku. 
Dveřní křídla byla vyvěšena a převezena do 
dílny, kde probíhaly veškeré práce obnovy. 
Obnova jednokřídlých masivních dveří 
do zákristie s gotickými liliovými závěsy 
začala nejdříve odkováním veškerého ko-
vání včetně druhotně umístěného zámku 
a závěsů v portálu a převezením dveřního 
křídla včetně všech kování do dílny. Tam 
byly práce zahájeny stratigrafickým prů-
zkumem nátěrů křídla, kdy bylo zjištěno, že 
pod fládrem už nejsou žádné nátěry, pou-
ze ochranný nátěr voskem, proto nedošlo 
k původně plánovanému odstranění novo-
dobé fládrové povrchové úpravy, ale jenom 
k její opravě. Dále byly obnoveny všechny 
kované prvky, vyměněna nevhodná ba-
kelitová klika za kovové madlo historicky 
přizpůsobené a  následně po zkompleto-
vání dveřního křídla dojde k jeho zavěšení 
do portálu po dokončení restaurátorských 
prací na portálu.

K  pracím na výrobě nového zábradlí na 
kůru byl osloven truhlář s dlouholetou pra-
xí a s velmi dobrými zkušenostmi s jeho díly 
pan Miroslav Kittler. Vzhledem k tomu, že se 
nám nepodařilo dohledat jakékoliv podkla-
dy od původního zábradlí, připravila jsem 
nejdříve náčrt řešení v mnoha variantách, ze 
kterých bylo po konzultacích s pracovníky 
památkové péče vybráno jedno řešení, které 
jsem dopracovala do realizačního projektu 
ve spolupráci s  panem Kittlerem tak, aby 
zábradlí bylo nejen vzhledově krásné, ale 
také staticky ukotvené a bezpečné. Zábradlí 
je provedené z masivního dubu, je dělené na 
pět jemně profilovaných plných kazet, s hor-
ní a spodní římsou. Jako nosná konstrukce 
byla použita stávající konstrukce, která byla 
do  současné doby opláštěna nevhodným 
novodobým dřevovláknitým materiálem. 
Součástí díla je i odstranění toho opláštění, 
jeho likvidace, a lešení, které bylo nezbytné 
kvůli bezpečnosti práce.

Ing. arch. Martina Kozáková z Jihlavy

Chtěl bych tímto jménem Římskokatolic-
ké farnosti Krucemburk i  jménem svým 
vyjádřit velké díky za poskytnutí finanční 
podpory ze strany MK ČR a z vedení Měs-
tyse Krucemburk. Vstřícnosti a  lidského 
porozumění pana starosty Mgr. O. Kohouta 
a zastupitelů k opravě kostela sv. Mikuláše 
si velmi vážím. Mnoho let nás v  renovaci 
kostela s ochotou podporují. Vřelé díky za 
perfektně vykonané dílo patří také restau-
rátorům, manželům MgA. Petře a  Janovi 
Vodáčkovým, řemeslníkům panu Radova-
nu Kadlecovi a panu Miroslavu Kittlerovi. 
Všichni svou předvedenou prací ukáza-
li svoje umění a  dovednost a  zaslouží si 
uznání. V neposlední řadě srdečně děkuji 
Ing. arch. Martině Kozákové, která má na 
starosti stavební dozor a  od roku 2009 je 
takovou „duší“ oprav našeho kostela. Díky 
její životní zkušenosti a  úsilí jsme získali 
každý rok potřebné finanční dotace z Pro-
gramu záchrany architektonického dědictví 
při Ministerstvu kultury ČR.

Pavel Seidl

OBNOVA INTERIÉRU FARNÍHO KOSTELA SV. MIKULÁŠE
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Z děNÍ V MŠ

Letošní podzim si dal opravdu záležet. Nabí-
dl nám spoustu dní plných sluníčka a barev. 
A tak jsme se toulali přírodou, obdivovali její 
krásy a pokaždé jsme se vraceli s dary, které 
nám příroda sama nabídla (houby, kaštany, 
žaludy, barevné listy, různé trávy a  šišky). 
Pod šikovnýma rukama dětí vznikaly krásné 
výrobky – houby, sovy, ježci, skřítci Podzim-
níčci, obrázky z listí a různé dekorace, který-
mi jsme si vyzdobili prostory školy. V každé 
třídě si děti společně vyrobily draka, které-
mu při drakiádě ozdobily mašličkami ocas.

Jedno říjnové odpoledne jsme se sešli na 
drakiádě společně s  rodiči. Cestou ze za-
hrady na kopec jsme plnili úkoly – kreslili 
dráčky na asfalt, vázali mašličku, překoná-
vali různé překážky a krmili velikého draka 
šiškami a  žaludy. Vítr nám pěkně foukal, 
a  tak draci krásně poletovali na obloze. 
Bylo pěkné pozorovat, jak se rodiče vrace-
jí do dětských let. Za účast si každý domů 
odnesl diplom a pěkný zážitek.

Celý podzim starší děti jezdily na zimní 
stadion do Chotěboře učit se bruslit. První 
nesmělé krůčky na bruslích byly pro děti 
těžké, ale postupně si jízdu a pohyb na ledě 
užívaly. Však si zasloužily diplom a medai-
li. Předškoláčci úspěšně ukončili plavecký 
výcvik v Hlinsku. Pod vedením zkušených 
instruktorek si užívali vodních radovánek, 
učili se základům plavání. Za  snahu děti 
dostaly mokré vysvědčení, kapříka se šu-
pinkami a medaili.

Společně jsme se vypravili do kina na 
loutkové představení divadla Oblázek na po-
hádku Pasáček vepřů. Děti si po představení 
prohlédly loutky a mohly si vyzkoušet, jak 
se loutka vodí. Pohádka se dětem moc líbila.

Během listopadu se děti seznamovaly s lid-
ským tělem a  s  péčí o  svoje zdraví. Děti 
skládaly puzzle, lidskou kostru, vyhledá-
valy obrázky v  knihách a  encyklopediích. 
Informace nacházely při práci s interaktivní 
knihou. Vše si ukazovaly a při hře na dok-
tora léčily děti i panenky. Děti se při besedě 
s paní doktorkou J. Moravcovou dozvěděly 
o práci lékaře a zkusily si obvazovat různé 
části těla. Děti ještě navštívily zubní ordi-
naci, kde si prohlédly prostředí a vybavení. 
Paní doktorka I. Dlouhá děti seznámila se 
správnou péčí o zoubky. 

V  úterý 14. listopadu k  nám zavítal pan 
fotograf a  na přání rodičů vyfotil děti na 
Vánoce. V polovině listopadu skupinka dětí 
přivítala nová miminka s pásmem básní.

Pomalu se děti začaly chystat na Vánoce. 
Vyráběly různé ozdobičky, pekly perníčky 
a cukroví. Projekt Vánoce v MŠ 2023 jsme za-
hájili ve čtvrtek 30. listopadu tvořivou odpo-
lední dílnou s rodiči, při které jsme společně 
zdobili perníčky na výzdobu do haly, udělali 

si hvězdičku z korku na venkovní stromeček 
a domů si vyrobili svícánek.

Potom jsme se sešli venku u ozdobeného 
stromečku. Děti přednesly vánoční básnič-
ky. Společně jsme si u rozsvíceného strom-
ku zazpívali koledy a rozsvícenými světýlky 
v rukách dětí jsme si vykouzlili vánoční at-
mosféru. Před vchodem do MŠ na nás čekal 
nový vyřezávaný betlém s osvětlením. První 
adventní neděli přispěly děti svým vystou-
pením ke slavnostní atmosféře při rozsvícení 
stromu na náměstí. 

A co nás čeká? Překvapení od Barborky, 
možná bohatá nadílka od Mikuláše se svojí 
družinou, dopolední vánoční výlet na zá-
mek do Slatiňan, vánoční pohádka divadél-
ka Šneček, vystoupení kouzelníka Jiříčka, 
odpolední program dudácké kapely i  pro 
rodiče s občerstvením. A nejvíce se těšíme 
na úterý 12. prosince, kdy nás čeká Štědrý 
den s  ozdobeným stromečkem ve třídách 
s nadílkou, slavnostním obědem, rozbalo-
váním dárků a ukázkami lidových zvyků.

S přáním a poděkováním nezapomínáme na zřizovatele, 
na sponzory a na partnery, kteří s námi celoročně spolupracují. 

Vám všem přejeme krásné, pohodové Vánoce 
a šťastné vykročení do nového roku.

děti a zaměstnanci MŠ
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ZpRÁVy Z NAŠÍ ZŠ

Práce v naší škole se pěkně rozběhla. Nade-
šel barevný podzim a na výstavce na chod-
bách se objevily netradiční plody: legrační 
mrkve, brambory všech možných tvarů, 
a dokonce i zvláštní jablíčka a hrušky pro-
voněly školu. Nástěnky zdobily postavičky 
z listů a nad namalovanými barevnými stro-
my se vznášeli draci. Poněvadž byl podzim 
pěkně větrný, tak létali pestří draci na lou-
ce U Třech křížů našim dětem z 1.–3. třídy 
opravdu nádherně. Určitě si drakiádu velmi 
užily. Žáci z 1. stupně se vypravili do ZOO 
Jihlava na výukové programy environmen-
tálního centra PodpoVRCH. Každá třída 
měla svůj program a díky hezkému počasí 
se zvířátka vyhřívala ve venkovních pro-
storách. Žáci 1. a 2. třídy zhlédli v místním 
kině loutkové divadlo, byla pro ně připra-
vena pohádka Pasáček vepřů. Ve Žďáře nad 
Sázavou v Knihovně Matěje Josefa Sychry 
se v knihovnické lekci Putování za zvířátky 
seznámili s dětskými knížkami a mohli se 
i zaregistrovat a získat průkazku čtenáře. 

Žáci 2. stupně se v netradičních hodinách 
anglického jazyka budou opět setkávat s ro-
dilou mluvčí Béatrice Na Champassak. Bu-
dou diskutovat na témata běžného každo-
denního života. Do celorepublikové soutěže 
Přírodovědný klokan se zapojili žáci 8. a 9. 
ročníku. Nejlépe své vědomosti prokázala 

Martina Dvořáková z 8. třídy, 2. místo pat-
řilo Tereze Valecké z 9. třídy a 3. místo ob-
sadila Viktorie Votavová z 9. třídy. Soutěž 
Peníze a my se skládala ze dvou částí, testu 
finanční gramotnosti a  prezentace podni-
katelského záměru firmy. Školu reprezento-
vali Gabriela Zvolánková, Matyáš Svoboda 
a Tadeáš Kohlman z 9. třídy a David Hamer-
ský, Pavel Málek a Šimon Šešulka z 8. třídy. 
V Logické olympiádě se naši žáci neztratili 
a dosáhli velmi pěkných výsledků, Tereza 
Valecká z 9. třídy postoupila do krajského 
kola a zde obsadila 17. místo.

Žáci 9. ročníku se zapojili do 2. ročníku 
největšího testování digitálních dovedností 
v Česku IT Fitness Test 2023. Nadprůměrné 
znalosti a dovednosti v této oblasti proká-
zali žáci Tereza Valecká, Matyáš Svoboda, 
Eliška Daňková a Ludmila Málková.

Národní kolo informatické soutěže Bobřík 
informatiky podporované MŠMT, do které 
jsme se zapojili, proběhlo ve dvou listopa-
dových týdnech. Žáci odpovídali na otázky 
z oblasti informatického myšlení, algoritmi-
zace, porozumění informacím, řešení pro-
blémů a digitální gramotnosti. Nejlepších 
výsledků dosáhli v jednotlivých kategoriích 
Antonín Zrzavý (4. třída), Anežka Málková 
(5. třída), Michal Marek (7. třída), Tereza 
Valecká (9. třída).

V tělesné výchově si děvčata 7. a 9. třídy 
užila pod vedením pohybového specialisty 
Robina Blažíčka prvky jógy, pilátes a zdra-
vého funkčního pohybu. Pro dívky ze 2., 
6.–9. třídy byl připraven kreativní tanec pod 
vedením Lenky Červené. Obě akce rozvíjely 
pohybovou aktivitu žáků zábavnou formou. 

ZOO Jihlava

Soutěž Peníze a my

Florbalový turnaj – dívky

Exkurze VIDA Brno 

ČEPS Cup
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ZÁKLAdNÍ UMěLEcKÁ ŠKOLA

Letošní školní rok navštěvují pobočku 
naší školy celkem 73 žáci.

Hudební obor navštěvuje 26 žáků. Vyuču-
jícími jsou Marta Rejšková, Alena Málková 
a  Milan Moc. Učíme zde hru na varhany, 
na klavír, zobcovou flétnu, klarinet a akor-
deon. Vyučujeme také populární sólový 
zpěv a zpěv sborový. Žáci hudebního oboru 
mají rovněž kolektivní předmět – hudební 
nauku.

Výtvarný obor navštěvuje celkem 21 žáků. 
Letos jsme se ponořili do tématu barvy. 
Zatím měla největší úspěch „stará dobrá“ 
batika :) V lednu pro vás budeme mít pře-
kvapení v  podobě slavnostního odhalení 
obrazů, které se úzce pojí k  naší krásné 
obci. A i letos plánujeme výstavu v galerii 
Doubravka ve Ždírci nad Doubravou, tak se 
máme na co těšit.

U paní učitelky Sylvie Brabec se učí ko-
ordinaci pohybu a  tanci 26 dívek. Stejně 
jako v loňském roce plánujeme ve 2. polo-
letí školního roku taneční vystoupení pro 
veřejnost.

V  naší pobočce ve Ždírci nad Doubravou 
vyučují v hudebním oboru Alena Málková, 
Milan Moc a hudební nauku Anežka Bezouš-
ková. Minulý školní rok prošla naše pobočka 
rekonstrukcí. Určitě neusneme na vavřínech 
a budeme se nadále i s podporou městyse 
snažit o to, abychom žákům a učitelům po-
stupně vybudovali příjemné prostředí výuky.

Dívky se zúčastnily 1. ročníku přátelské-
ho utkání ve florbalu v  Chotěboři. Po ob-
rovské bojovnosti obsadily naše dva týmy 
5. a 6. místo. Tým florbalistek z 1. stupně se 
zapojil do okresního kola školského pohá-
ru ČEPS Cup ve Světlé nad Sázavou, kde se 
umístil na 4. místě. AŠSK uspořádala okres-
ní kolo florbalu kategorie III ve Světlé nad 
Sázavou. Dívky 5.–7. třídy zde vybojovaly 
krásné 3. místo. Chlapci 5.–7. třídy v okrs-
kovém kole ve florbalu celkově vybojovali 
výborné 2. místo a postoupili do okresního 
kola, kde byli šestí. 

Žáci 4. a  5. ročníku absolvovali během 
měsíců září, říjen, listopad deset lekcí pla-
veckého výcviku v  bazénu v  Hlinsku. Ně-
kteří se v  plaveckých stylech zdokonalili, 
někteří se základům plavání naučili, např. 

splývání, prsa. Odměnou dětem na závěr 
byly plavecké závody družstev a každý si vy-
zkoušel, kolik metrů v bazénu uplave. Děti 
za svou snahu obdržely mokré vysvědčení.

Jako každoročně se žáci 9. třídy zúčastnili 
Přehlídky středních škol v Havlíčkově Bro-
du. Navštívili při této příležitosti OA a  HŠ 
Havlíčkův Brod. Doufáme, že jim přehlídka 
pomohla v dalším rozhodování, jakou střed-
ní školu si vybrat. Všichni žáci 2. stupně na-
vštívili zábavný vědecký park VIDA v Brně. 
Vyzkoušeli si různé interaktivní experimen-
ty z matematiky, fyziky, chemie a přírodopi-
su a zhlédli zajímavé pokusy a film.

Již tradičně navštívili naši školu Mikuláš 
s čerty a anděly a obdarovali děti z 1. stup-
ně. Děti se na nadílku těšily, i když některé 
z nich měly z návštěvy čertů trochu obavy. 

Nakonec dostaly všechny děti sladkou na-
dílku. Adventní čas ve škole přinesl vánoč-
ně nazdobenou školu, ze tříd se linuly tóny 
koled, ve třídách se objevily vánoční stro-
mečky. Žáci se těšili, jak si pod nimi předají 
dárečky pro kamarády, a  také na vánoční 
pohádku v místním kině. Krásně naladěni 
vánoční pohádkou a natěšeni na nadchá-
zející vánoční svátky se rozešli do svých 
domovů.

Přejeme všem čtenářům časopisu Domov 
klidné prožití vánočních svátků a  hodně 
zdraví do nadcházejícího roku 2024. 

kolektiv zaměstnanců ZŠ

Do konce tohoto roku se můžeme těšit na 
Vánoční koncert v  sále ZUŠ – uskuteční 
se 19.  prosince od 18 hodin. O  Vánocích 
vystoupí žáci ze ZUŠ v sokolovně. Všichni 
jste srdečně zváni!

za pobočku Krucemburk Jitka Podrazilová

Pokračování – Zprávy ZŠ

Zleva: Sylvie Brabec, Milan Moc, Marta 
Rejšková, Jitka Podrazilová, Alena Málková
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V  květnu byl na okraji parku a  prostoru 
pouti vystavěn monolitický skatepark se 
zpevněnou plochou po okrajích. Skatepark 
je určen pro skateboarding, BMX, inline 
brusle a koloběžky. 

Celkové náklady akce včetně ostatních 
výdajů vyšly na cca 2,1 mil. Kč. Z podprogra-
mu Podpora obnovy a rozvoje venkova pro 
rok 2022, DT H – Podpora budování a ob-
novy míst aktivního a pasivního odpočinku 
Ministerstva pro místní rozvoj jsme obdrželi 
dotaci ve výši 1.373.204 Kč. 

Krátce po výstavbě se skatepark zaplnil 
mládeží a byl každodenně využíván až do 
příchodu zimního počasí. Na základě po-
žadavků mládeže a občanů bude v příštím 
roce vytvořena před skateparkem trénin-
ková asfaltová plocha pro začínající skate-
boardisty, koloběžkáře a  jezdce na koleč-

kových bruslích. Žádný projekt není bez 
problémů, a tak budeme kvůli nepořádku 
kolem skateparku instalovat veřejné osvět-
lení a kamerový systém.

Děkuji tímto zastupitelům za podporu to-
hoto projektu, který velkou část naší mlá-
deže zvedl ze židlí od počítačů a  herních 
konzolí.

Mgr. Otto Kohout 

Od začátku prázdnin probíhala v Hluboké demontáž části 
stávajícího venkovního vedení NN a jeho nahrazení novým 
kabelovým vedením NN a dále připojení nového kravína do 
distribuční sítě. Tuto akci realizovala společnost ČEZ Distri-
buce, a.s., a při ní bylo zrušeno několik lamp VO. Proto jsme 
museli provést částečnou rekonstrukci VO. 

Začátkem října jsme opravili i nejvíce poškozené komu-
nikace v obci. Zemní práce a opravu komunikací provedla 
firma ELPO, s.r.o., Hrochův Týnec a  montáž světel firma 
ELTER, s.r.o., Hlinsko za celkovou cenu cca 800.000 Kč.

Dagmar Sobotková

ZpRÁVy Z úřAdU MěSTySE SKATEpARK

VO HLUBOKÁ

V  letních měsících byla dokončena výstavba komunikace 
a  kanalizace v  průmyslové zóně Krucemburk. Celkové ná-
klady akce včetně vedlejších nákladů jsou cca 22,9 mil. Kč. 
Přínosy této stavby jsem popisoval v  předchozích číslech 
časopisu Domov.

V severní části průmyslové zóny jsou pozemky, které zastu-
pitelstvo bude po stanovení podmínek prodeje nabízet inves-
torům k prodeji. Pozemky v jižní části zóny jsou vázány na 
směny v rámci pozemkových úprav. Zde musíme počkat na 
zapsání změn komplexních pozemkových úprav do katastru 
nemovitostí.

Mgr. Otto Kohout

pRŮMySLOVÁ ZÓNA

Projekt „Skatepark Krucemburk“ byl rea-
lizován za přispění státního rozpočtu ČR 
z programu Ministerstva pro místní rozvoj
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V  říjnu tohoto roku byla dokončena 
výstavba stezky pro chodce a  cyklisty 
Krucemburk – Staré Ransko.

Cesta k výstavbě byla trnitá a od prv-
ních příprav k realizaci uteklo více než 
pět let. V listopadu roku 2018 mne RM 
pověřila, abych zjistil dotační možnosti 
pro financování akce a zahájil příprav-
né práce. V listopadu 2019 jsme zaháji-
li projekční práce, vyřizování souhlasů 
a  smluv s  dotčenými orgány, a  přede-
vším získání souhlasů vlastníků pozem-
ků, na kterých dnes stezka stojí. Protože 
souběžně začínal Kraj Vysočina projek-
tovat rekonstrukci mostu u Raneckého 
rybníka, projekční práce se pozdržely 
z důvodů nejasností s ukončením stez-
ky na Starém Ransku. Stanovisko naší 
obce a Policie ČR bylo vytvořit paralelně 
s mostem rampu, po které přejde stezka 
na druhou stranu řeky. Bohužel se ale 
projekční práce mostu zasekly, mimo 
jiné pro nesouhlas majitele rybníka, 
a navíc jsme nezískali souhlas majite-
le pozemků za mostem. Stezka je tedy 
proto ukončena před mostem.

V únoru roku 2022 jsme měli vydané 
platné stavební povolení a podali jsme 
žádost o dotaci, která byla úspěšná.

U  stezky jsou připraveny chráničky 
pro její budoucí osvětlení, které řeší sa-
mostatný projekt. V rámci stavby se také 
provedlo propojení cyklostezky ze Ždírce 
nad Doubravou s ulicí Za Parkem, jejíž 
oprava je v plánu na rok 2024. 

cyKLOSTEZKA KRUcEMBURK
– STARÉ RANSKO

Dokončení komunikace a kanalizace v průmyslové zóně – viz str. 7
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Vážení Krucemburští, Ranečtí a Hlubočtí,
ač mi to přijde jako včera, kdy jsem usedl 
do starostovského křesla, rok 2024 bude 
desátým rokem, kdy díky Vám mohu dělat 
tuto zodpovědnou, pestrou, mravenčí, ně-
kdy nekonečnou, ale především nádhernou 
činnost, kdy se ve spolupráci se zastupiteli 
a  občany podílíme na rozvoji naší krásné 
obce a přispíváme ke zlepšení kvality života 
nás všech. 

Žádný starosta nemá patent na rozum 
a nikdy by sám nic nedokázal. Znám takové, 
kteří říkají: „Já jsem postavil, já jsem zařídil,“ 
a bijí se do prsou. Bez podpory, ochoty, vstříc-
nosti a spolupráce zastupitelů a občanů by 
nedokázal nic. Jsem rád za nápady, ale i kon-
struktivní kritiku, která přichází z řad občanů 
a zastupitelů, a ještě více mne těší, když do-
táhneme společně vaše nápady a náměty do 
realizační fáze a vzápětí do zdárného konce. 

Děkuji tímto nejen zaměstnancům obce 
a zastupitelům, ale také všem, kteří se zají-
mají o naši obec, pracují ve spolcích, komi-
sích, výborech, organizacích obce a pomá-
hají nám, aby byl Krucemburk, Staré Ransko 
a Hluboká naším skutečným domovem. 

Přeji Vám mnoho štěstí a úspěchů v pra-
covním i osobním životě a v roce 2024 pře-
devším pevné zdraví a štěstí.

Mgr. Otto Kohout

Motto: Síla týmu je v každém jednotlivém 
členu. Síla každého člena je v týmu. 
Oliver Wendell Holmes

•	 Modernizace odborných učeben v ZŠ 
Krucemburk – IROP – O letních prázd-
ninách proběhne v  budově základní 
školy modernizace odborných učeben 
a kabinetů. Projekt obsahuje kompletní 
stavební úpravy místností, vybavení ná-
bytkem a učebními pomůckami. Jedná se 
konkrétně o  dvě jazykové učebny, mul-
tifunkční učebnu, učebnu informatiky, 
přírodopisu, zeměpisu a  cvičné kuchy-
ně. V rámci akce budou zmodernizovány 
i kabinety k těmto učebnám včetně jejich 
vybavení. Projekt také řeší modernizaci 
sborovny, ředitelny, kabinet zástupce ře-
ditele a zajištění konektivity školy. Rozpo-
čet celé akce se vyšplhal na cca 34 mil. Kč. 
Na akci byla poskytnuta dotace z progra-
mu IROP Ministerstva pro místní rozvoj 
ve výši necelých 27,3 mil. Kč. V současné 
době probíhá příprava zadávací doku-
mentace pro veřejnou soutěž zhotovitele 
stavby a dodavatele vybavení a pomůcek. 
Realizace akce bude vyžadovat delší ter-
mín než dva měsíce, a děti tak budou mít 
s největší pravděpodobností delší prázd-
niny. O konkrétních opatřeních v  rámci 
stavby bude s  předstihem informovat 
vedení školy.

•	 Revitalizace parku – V současné době 
probíhá na Operačním programu Životní 
prostředí (OPŽP) posouzení žádosti o do-
taci s názvem projektu „Obnova sídelní 
zeleně – parku v městysi Krucemburk“. 
Rozpočtová cena akce činí necelých 
7.250.000 Kč s DPH. Požadovaná dotace 
činí necelých 5.800.000 Kč. Při získání 
dotace předpokládáme zahájení realizace 
na podzim 2024.

•	 Kanalizace Staré Ransko – V září byla 
podána žádost o dotaci do OPŽP. Zastu-
pitelé městyse na svém zasedání řešili 
možné financování akce a z důvodů vy-

soké nákladovosti celé stavby rozhodli 
o žádosti pouze na první a druhou etapu 
projektu Staré Ransko – splašková kana-
lizace s čištěním odpadních vod na ČOV 
Krucemburk, tzn. bez připojení objektů 
v Ranecké aleji u LDO. I tak se rozpočet 
projektu kanalizace vyšplhal na necelých 
76 mil. Kč. Bohužel výzva OPŽP – Čistírny 
odpadních vod a kanalizace neměla do-
statečnou alokaci a podpořila nyní z cel-
kových 85 žádostí pouze projekty s  vy-
daným stavebním povolením s nabytím 
právní moci. V současné době běží sta-
vební řízení o vydání územního rozhod-
nutí a stavebního povolení. V roce 2024 
by měla být vypsána další výzva, do které 
bychom zažádali o dotační podporu.  

•	 Přístavba mateřské školky – V  září 
byly zahájeny projekční práce na akci 
„Přístavba, nástavba a  stavební úpravy 
objektu Mateřské školy Krucemburk“. 
Projekt je řešen z důvodů požadavku na-
výšení kapacity mateřské školy o  jednu 
třídu. S  navýšením kapacity je spojeno 
mnoho dalších úprav, a  tak se odhadní 
cena přístavby vyšplhala na necelých 
21,5  mil. Kč. V  současnosti pracujeme 
na vydání stavebního povolení. Na pří-
stavbu zatím není možné čerpat dotační 
prostředky, a tak bude prozatím projekt 
jako tzv. šuplíkový, připravený pro podá-
ní žádosti o dotaci.

•	 Oprava schodiště náměstí – V průběhu 
roku 2023 proběhla oprava části schodi-
ště na náměstí Jana Zrzavého. Opravu 
provedla kamenická firma Václav Do-
čkal (Pardubice) za necelých 200.000 Kč. 
V  příštích letech se počítá s  postupnou 
opravou dalších schodišťových ramen.

•	 Oprava komunikací – Na příští rok plá-
nujeme kompletní opravy komunikací 
v  ulicích Českobratrská (dotace MMR), 

Zahradní (dotace MMR), Za Parkem, Vě-
trná. Zahájíme projekci ulic Vinička, Ma-
sarykova (rozšíření komunikace). Krajská 
správa a údržba silnic Kraje Vysočina za-
hájí projekční práce na kompletní opravu 
komunikace v ulici Hlubocká od náměstí 
po konec obce. V rámci projekce bude ře-
šena souběžně možná výstavba chodníků 
a zklidnění dopravy. 

•	 Oprava hlavní silnice – Dle informací 
ŘSD ČR probíhá v současné době výběr 
zhotovitele stavební zakázky na opravu 
silnice první třídy I/37 vedoucí přes Kru-
cemburk, která se má realizovat v  roce 
2024. O termínech stavby a přechodných 
úpravách provozu a uzavírkách na komu-
nikacích vás budeme informovat.

•	 Kino Krucemburk – V  kině nás v  roce 
2024 čekají stavební úpravy jižní strany bu-
dovy s instalací únikového schodiště. Dále 
bude řešena výměna promítacího plátna.  

•	 Jednotka Sboru dobrovolných hasičů 
– V příštím roce nás čeká dokončení pří-
stavby hasičské klubovny a výstavba tré-
ninkové plochy na hřišti za školou.

Mgr. Otto Kohout 

SLOVO STAROSTy

STřÍpKy Z úřAdU MěSTySE

V rámci stavby jsme řešili problém s koordi-
nací naší stavby a asfaltování krajské silnice, 
kde se nám nakonec podařilo domluvit se 
zástupci Krajské správy a údržby silnic Kra-
je Vysočina rozšíření opravy krajské silnice, 
které ale přineslo zdržení termínu poklád-
ky asfaltů. Stavbu zrealizovala firma SPH 
stavby, s.r.o., z Bystřice nad Pernštejnem za 
cenu necelých 16,8 mil. Kč. Celkové náklady 
stavby včetně projekčních prací, technic-
kého dozoru stavby, administrací a dalších 
nákladů spojených s přípravou činí téměř 
17,5 mil. Kč.

Na akci jsme získali dotaci na projekční prá-
ce z Fondu Vysočiny ve výši 176.402 Kč a na 
realizaci stavby ze Státního fondu dopravní 
infrastruktury ČR ve výši 10.552.050,99 Kč. 
Celkové náklady městyse na výstavbu stezky 
činí necelých 6,8 mil. Kč. 

Chtěl bych tímto opětovně poděkovat vlast-
níkům pozemků, bez jejichž souhlasů by tato 
stavba nemohla vzniknout. Jsou jimi: Pavel 
Novotný a Marie Novotná, Legát Vlastislav, 
Legátová Pavlína, Zemědělská a.s., Sodom-
ka Jaroslav – Krucemburk; Loubková Alena 
– Radostín; Cimplová Jaroslava, Machová 
Miloslava, Tramont, spol. s.r.o. – Staré Ran-
sko; Dohnal Tomáš – Krucemburk; Glanc 
Zdeněk – Ždírec nad Doubravou; Pešek Jiří, 
Pešková Jana – Praha. 

Vypořádání majetkových vztahů je v ně-
kterých případech vyřešeno v rámci kom-
plexních pozemkových úprav Krucemburk. 
V ostatních případech budeme vypořádání 
řešit individuálně s jednotlivými vlastníky.
Závěrem děkuji zastupitelům našeho měs-
tyse za podporu při přípravách i  realizaci 
takto významné stavby.

Mgr. Otto Kohout  

Pokračování – Cyklostezka
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23. zasedání – 4. 10. 2023
RM schvaluje:
* Uzavření Dodatku č. 1 ke smlouvě o dílo 

na akci stezka pro chodce a cyklisty Kru-
cemburk – Staré Ransko se společností 
SPH stavby (Bystřice nad Pernštejnem). 
Předmětem dodatku je navýšení ceny díla 
o částku 122.936 Kč bez DPH.

* Rozpočtové opatření č. 13/2023.
* Inventarizační komisi ke kontrole 

majetku za rok 2023 ve složení Roman 
Kopecký – předseda, Ivana Křesťanová 
a Ludmila Soukupová – členové komise.

* Vyřazení majetku ke 4. 10. 2023 dle soupisu.
* Objednávku na vybudování přeložky 

vedení plynu na pozemku parc. č. 341/18 
v  k. ú. Krucemburk od společnosti ER-
MONT (Hlinsko) za cenu 176.660 Kč včet-
ně DPH. Výkopové práce budou hrazeny 
zvlášť dle skutečnosti.

* Uzavření nájemní smlouvy na proná-
jem pozemku parc. č. PK 1406/23 v k. ú. 
Krucemburk se společností Česká repub-
lika – Státní pozemkový úřad (Praha 3–
Žižkov) za cenu 15.528 Kč/rok.

* Objednávku architektonických prací na 
studii koncepčního řešení interiérů uče-
ben, kabinetů, sborovny a společných pro-
stor ZŠ od Ing. arch. Václava Marka (Nová 
Ves) za cenu 55.000 Kč.

* ZŠ výjimku z  počtu žáků ve školní 
družině navýšením o  4  žáky v  každém 
oddělení školní družiny, tzn. v  každém 
oddělení školní družiny nejvýše 34 žáků, 
a to dle zákona č. 561/2004 Sb., § 23 odst. 
5) a vyhlášky č. 74/2005 Sb., § 10 odst. 4).

* Objednávku opravy komunikací v obci 
Hluboká od společnosti ELPO (Hrochův 
Týnec) za cenu 168.069,61 Kč včetně DPH.

* Proplacení prací na opravě schodiště 
na náměstí v Krucemburku firmě Václav 
Dočkal (Pardubice) ve výši 128.180 Kč.

RM neschvaluje:
* Odkoupení pozemku parc. č. 444/1 v k. ú. 

Staré Ransko.

RM pověřuje:
* Radku Rudolfovou sestavením inventa-

rizačních seznamů ke kontrole majetku 
za rok 2023.

 
RM navrhuje:
* Provést místní šetření ohledně žádosti 

o odkoupení pozemku č. j. 507/2023/MK, 
parc. č. 1627/2 v k. ú. Krucemburk.

24. zasedání – 25. 10. 2023
RM schvaluje:
* Rozpočtové opatření č. 14/2023.
* Uzavření Příkazní smlouvy č. 2023054 

se společností IPI (Žďár nad Sázavou) na 
zpracování a  splnění všech povinností 
spojených s  podáním žádosti o  dotaci 

z  Operačního programu Životního pro-
středí na realizaci projektu „Staré Ransko 
– splašková kanalizace s čištěním odpad-
ních vod na ČOV Krucemburk“.

* Proplacení faktury za pořízení nerezo-
vého komínu a  sporáku na tuhá paliva 
do objektu kabin na Starém Ransku od TJ 
Spartak Staré Ransko za celkovou cenu 
48.912 Kč.

* Nákup cen ve výši 2.000 Kč na pořádání 
turnaje v křížovém mariáši, který se bude 
konat 28. 10. v Krucemburku.

* MŠ přesun finančních prostředků v roz-
počtu ve výši 35.00 Kč z účtu 511 – Opravy 
na účet 558 – Drobný dlouhodobý majetek 
na zakoupení dětských zahradních setů 
a  dále schvaluje přesun finančních pro-
středků v rozpočtu ve výši 20.000 Kč z účtu 
511 – Opravy na účet 518 – Služby na revizi 
elektřiny a hromosvodu budovy MŠ. 

* Změnu č. 1 závazných ukazatelů rozpoč-
tu pro MŠ na rok 2023. Jedná se o přesun 
finančních prostředků ve výši 55.000  Kč 
z účtu 511 - Opravy na účet 518 – Služby ve 
výši 20.000 Kč a na účet 558 – Drobný dlou-
hodobý majetek ve výši 35.000 Kč.

25. zasedání – 15. 11. 2023
RM schvaluje:
* Uzavření Smlouvy o  poskytnutí dotace 

s  Římskokatolickou farností Krucemburk 
zastoupenou P. ICLic. Mgr. Pavlem Seidlem 
ve výši 23.100 Kč. Účelem dotace je příspě-
vek na akci: Památky 2023 – Program na 
podporu obnovy kulturních památek – Ob-
nova nátěru střechy fary farnosti.

* Proplacení faktury ve výši 128.180 Kč firmě 
Václav Dočkal (Pardubice) za práce na opra-
vě schodiště na náměstí v Krucemburku.

* Ukončení nájemní smlouvy dohodou s pa-
nem P. R. a paní H. R. na byt č. 2C v bytovém 
domě v ulici Školní 454 ke dni 31. 12. 2023.

* Záměr pronájmu bytu č. 2C v bytovém 
domě v ulici Školní 454 od 1. 1. 2024.

* Opravu přenosné stříkačky PS 12 ve výši 
100.000 Kč.

* Objednávku 2 ks dveří pro přístavbu klu-
bovny SDH Krucemburk od firmy Robert 
Ursta (Fryšava pod Žákovou horou) za 
cenu 80.617 Kč včetně DPH.

* Uzavření Smlouvy o úhradě nákladů na 
úklid a nakládání s odpady tabákových 
výrobků se společností NEVAJGLUJ (Praha 
4–Nusle), která bude obci paušálně hradit 
náklady vynaložené na úklid odpadu z ta-
bákových výrobků.

* Objednávku Ohňostroje 2023 od firmy 
Ladislav Novák (Praha 6–Břevnov) za 
celkovou cenu 45.000 Kč.

* Uzavření dodatku č. 7 ke Smlouvě pach-
tovní mezi podílnickými obcemi Lesního 
družstva obcí a  Lesním družstvem obcí 
ze dne 17. 5. 2018. Dodatkem se upravuje 
výše pachtovného z lesních pozemků, kte-

ré bude počínaje od 1. 1. 2024 činit 30 % 
z tržeb za vlastní dříví v peněžním plnění. 
Pachtovné z ostatních pozemků a objektů, 
které se na nich nacházejí, se stanovuje na 
500.000 Kč rovněž v peněžním plnění.

RM bere na vědomí:
* Informaci o provedené kontrole výkonu 

matriční agendy úřednicemi Města Cho-
těboř. Při kontrole nebyly zjištěny chyby 
a nedostatky.

* Zápis o výsledku dílčího přezkoumání 
hospodaření Městyse Krucemburk za rok 
2023 provedeného pracovníky Krajského 
úřadu Kraje Vysočina; nebyly zjištěny chy-
by a nedostatky.

RM neschvaluje:
* ZŠ navýšení příspěvku o 40.000 Kč na 

Programy školské všeobecné primární 
prevence pro I. a II. stupeň ZŠ.

 
RM doporučuje:
* ZŠ, aby v budoucích letech využívala na 

Programy primární prevence finanční 
prostředky z projektu „Šablony“.

* Na základě výsledků šetření ČŠI řediteli 
ZŠ zlepšit komunikaci s rodiči.

RM ukládá:
* Vedení ZŠ zažádat o provedení vrstev-

nického programu a šetření v 7. ročníku 
ZŠ. Šetření provede zdarma Pedagogicko-
-psychologická poradna Havlíčkův Brod.

INFORMAcE Z 23.–25. ZASEdÁNÍ RAdy MěSTySE

Příjemné prožití 
svátků vánočních 

přeje redakce

KALENdÁřE 2024
Týdenní kalendáře pro rok 2024 
s fotografiemi Krucemburku
a okolí je možné zakoupit na ÚM.
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ZM schvaluje:
* Podání žádosti o dotaci v rámci progra-

mu OPŽP Varianta 1, tj. 1. a 2. etapa pro-
jektu Staré Ransko – splašková kanalizace 
s  čištěním odpadních vod na ČOV Kru-
cemburk, výzva Čistírny odpadních vod 
a kanalizace, a spolufinancování projektu 
v požadované výši.

* Prodej pozemků parc. č. st. 102 o výměře 
29 m² a parc. č. 442/9 o výměře 7 m² v k. ú. 
Hluboká za cenu 80 Kč/m² panu Ing. L. B. 
(Jirny).

* Prodej pozemku parc. č. 1443/3 o výměře 
35 m² v k. ú. Krucemburk za cenu 80 Kč/m² 
paní K. H. (Krucemburk).

* Koupi pozemku parc. č. 341/18 o výmě-
ře 1.110 m² v  obci a  katastrálním území 
Krucemburk od P. K. a V. K., oba trvale by-
tem Brno. Součástí kupní smlouvy bude 
i povinnost prodávajících městysu vydat 
projekt na stavbu rodinného domu, na 
kterou byl vydán územní souhlas a sou-
hlas s provedením ohlášené stavby staveb-
ním úřadem ve Ždírci nad Doubravou dne 
27. 7. 2022, převod práv k tomuto projektu 
a převod práv z vydaného rozhodnutí sta-
vebního úřadu. Kupní cena za všechna 
plnění uvedená ve smlouvě bude ve výši 
1.274.763 Kč. Náklady spojené s převodem 
na katastru nemovitostí budou hradit pro-
dávající.

* Budoucí prodej pozemku parc. č. 513/46 
v  k. ú. Krucemburk žadatelům s  tím, že 
si žadatelé rozdělí geometricky pozemek 
na jednotlivé pozemky dle žádosti. Poté 
bude zveřejněn záměr prodeje a  projed-
nán prodej jednotlivých pozemků dle GP 
na zasedání ZM.

* Rozpočtové opatření č. 12/2023.
* Obecně závaznou vyhlášku městy-

se Krucemburk O  místním poplatku za 
obecní systém odpadového hospodářství 
č. 2/2023, kterou se ruší Obecně závazná 
vyhláška č. 2/2021, o místním poplatku za 
obecní systém odpadového hospodářství, 
doplněnou o Obecně závaznou vyhlášku 
č. 1/2023, ze dne 5. 5. 2023.

* Obecně závaznou vyhlášku městyse 
Krucemburk O místním poplatku z pobytu 
č. 4/2023, kterou se ruší Obecně závazná 
vyhláška  č. 1/2021, o  místním poplatku 
z pobytu, ze dne 12. 3. 2021.

* Obecně závaznou vyhlášku městyse 
Krucemburk O místním poplatku ze psů 
č. 3/2023, kterou se ruší Obecně závazná 
vyhláška č. 3/2019, O místním poplatku ze 
psů, ze dne 1. 1. 2020.

* Obecně závaznou vyhlášku městyse 
Krucemburk, kterou se stanovují pravi-
dla pro pohyb psů na veřejných prostran-
stvích v obci č. 5/2023, kterou se ruší Obec-
ně závazná vyhláška č. 1/2006 ze dne 10. 
8. 2006.

* Podání žádosti o dotaci OPŽP na projekt 
s názvem „Obnova sídelní zeleně – parku 
v městysi Krucemburk“.

ZM neschvaluje:
* Prodej pozemku parc. č. 577/2 o výměře 

397 m² v k. ú. Krucemburk.
* Finanční vypořádání vratky pozem-

ku parc. č. 341/18 v k. ú. Krucemburk dle 
Varianty č. 2 – současní majitelé si zajistí 
prodej pozemku sami.

ZM bere na vědomí:
* Informaci o rozpočtových opatřeních č. 

9 až 11/2023, která schválila RM.
* Průběh následujících akcí a projektů:

Průmyslová zóna: Komunikace a kanaliza-
ce v  průmyslové zóně byly zkolaudovány. 
Proběhlo přepojení čerpání splaškových 
vod do hlavní čerpací stanice a  stará čer-
pací stanice byla zrušena. Na komunikaci 
byla podepsána Dohoda ke Smlouvě o dílo 
na rozšíření záruky v délce 120 měsíců na 
neopravované úseky. Na výjezdech z průmy-
slové zóny bude proveden ořez, případně 
smýcení dřevin. Dřeviny brání v rozhledu při 
výjezdu na raneckou silnici. 

Firma Can drink podala žádost o  koupi 
pozemku v průmyslové zóně, jednalo by se 
o potravinářský provoz – stáčírna nápojů do 
plechovek. V průběhu listopadu bude svolá-
na pracovní schůzka na stanovení podmínek 
prodeje pozemků v průmyslové zóně.

Cyklostezka Krucemburk – Staré Ransko: 
Práce na cyklostezce pokračují. Byly polo-
ženy asfalty. Nyní se bude montovat zábra-
dlí na mostě a  provádět drobné konečné 
stavební práce a  terénní úpravy. Krajskou 
správou a údržbou silnic Vysočiny bylo pro-
vedeno zaasfaltování celého pruhu komu-
nikace u cyklostezky po odbočku stezky do 
pole. V rámci cyklostezky jsou připraveny 
chráničky pro budoucí veřejné osvětlení 
stezky. Veřejné osvětlení nebylo součástí 
projektu cyklostezky a  bude předmětem 
dalších projekčních prací a především jed-
nání s CHKO Žďárské vrchy.

ZŠ – Dotace IROP: V současné době probí-
hají práce na kompletaci projektu a upřes-
nění projektu a dodávek pro potřeby zadá-
vací dokumentace. Bude třeba vybrat barvu 
a provedení polyuretanových podlah, bar-
vu omítek, rolet, nábytku. Starosta otevřel 
diskusi ohledně celkového designu učeben 
a navrhl vzít na takto velkou rekonstrukci 
architekta, který navrhne celý koncept ško-
ly, nejen pro potřeby rekonstrukce učeben, 
kabinetů, sborovny, ale i  chodeb, foyer 
a společných prostor školy. Starosta infor-
moval zastupitele, že předjednal možnost 
spolupráce s Ing. arch. Václavem Markem 
z  Nové Vsi. ZM vzalo na vědomí, že bude 

přizván k řešení celkového designu učeben 
a školy architekt. V září se starosta s projek-
tantem a ředitelem ZŠ chystají do showroo-
mu firmy Remmers, kde budou řešit prove-
dení podlah vhodných pro základní školy. 
Akce se bude realizovat přes prodloužené 
letní prázdniny. Soutěž na zhotovitele stav-
by by bylo vhodné provést do konce roku 
2023.

ZŠ – Oprava kmenových učeben: 
V srpnu provedla firma SIaP Speciální izo-
lace a povrchy opětovně opravu podlah. Po 
dvoudenní opravě byly zjištěny vady. Po re-
klamaci vad proběhla opětovná oprava. 
Přesto, že byly provedeny tyto dvě opravy, 
nebylo možné kvůli vadám dílo převzít a za-
platit zádržné. Odstranění vad a nedoděl-
ků řešíme dále s právním zástupcem obce 
JUDr. Ondřejem Málkem. Firma Stavitelství 
Ladislav Adamec v rámci vzájemné doho-
dy provedla na své náklady instalaci plas-
tových soklů. Práce byla provedena velmi 
kvalitně.

Nájemní smlouva pozemek č. parc. 1406/23 
v k. ú. Krucemburk: Na základě žádosti měs-
tys obdržel nájemní smlouvu od Státního 
pozemkového úřadu na pronájem pozemku 
parc. č. 1406/23 v k. ú. Krucemburk o výmě-
ře 1.941 m² ve výši 15.528 Kč/rok. Schválení 
nájemní smlouvy bude řešit RM.

Dotace na dopravní automobil: Byla po-
dána opakovaná žádost o  dotaci na poří-
zení dopravního automobilu pro jednotku 
SDH Krucemburk.

Rybníky Macurův a Zadní: V srpnu 2023 
bylo vyhověno naší žádosti o nasazení amu-
ra bílého do zarůstajících rybníků; měl by 
pomoci regulovat zarůstání nádrží. Zaryb-
nění bude provedeno ve spolupráci s rybáři 
na jaře 2024.

Schody na náměstí: Byla dokončena opra-
va schodiště na náměstí. Kameník provede 
drobné opravy spár a položení kamenných 
kostek pro plynulý přechod na asfaltovou 
plochu.

Oprava krajské komunikace v  ulici Hlu-
bocká: Po mnohých urgencích Krajské 
správy a údržby silnic Vysočiny budou za-
hájeny projekční práce na kompletní opra-
vu komunikace v ulici Hlubocká od náměstí 
po konec obce. V rámci projekce bude ře-
šena souběžně možná výstavba chodníků. 
Komunikace v ulici Košinovská a Ranecká 
jsou stále v jednání.

Spor s paní S. N.: Dne 24. 10. 2023 se usku-
teční odvolací soud v  Hradci Králové ve 
sporu městyse s paní S. N.

INFORMAcE Z 6. ZASEdÁNÍ ZASTUpITELSTVA MěSTySE (13. 9. 2023)
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Publikovány jsou upravené verze usnesení 
Rady a Zastupitelstva městyse z důvodu do-
držení přiměřenosti rozsahu zveřejňovaných 
osobních údajů podle zákona č. 101/2000 Sb. 
o ochraně osobních údajů v platném znění. 
Úplná verze zápisu je v souladu s § 16, 17 a 95 
zákona č. 128/2000 Sb. o obcích k nahlédnutí 
v sekretariátu starosty.

Bezúplatný převod pozemků: Na základě 
zaslaného seznamu nepotřebných nemo-
vitostí od Úřadu pro zastupování státu ve 
věcech majetkových byla podána žádost 
o bezúplatný převod pozemků. Městys byl 
vyzván ÚZSVM k doplnění žádosti a záro-
veň sdělil, že jeden pozemek se spoluvlast-
nickým podílem nelze do vlastnictví městy-
se prozatím převést z důvodu probíhajících 
komplexních pozemkových úprav a  jeden 
pozemek nelze převést z důvodu zastavění 
pozemku stavbou, která je ve vlastnictví fy-
zických osob. Žádost byla doplněna a po-
třebné dokumenty byly na ÚZSVM zaslány.

Sběrný dvůr: Od 1. 8. byl na sběrném dvoře 
obnoven výběr sutě, RM byl schválen nový 
ceník.

DPS: Byly dokončeny opravy na DPS (opra-
va střechy, okapů, nová fasáda, výmalba), 
proběhla výměna oken a žaluzií. 

VO Hluboká: Práce pokračují, v  příštím 
týdnu se budou instalovat světla, koncem 
září dojde k výměně trafostanice a zapojení 
veřejného osvětlení.

Dětská hřiště: Dětské hřiště na Starém Ran-
sku je v provozu, objevily se stížnosti souse-
dících majitelů na hluk, navrhují hřiště oplo-
tit. Z bezpečnostních důvodů byla od plotu 
sousedících majitelů přesunuta lavička a na 

dětském hřišti bude vyznačen zákaz vstupu 
se psy. Nové hrací prvky byly instalovány na 
dětské hřiště na Viničkách, na Větrné bude 
instalace dokončena v příštím týdnu.

Odpady: Z  Fondu Vysočiny byla získána 
dotace ve výši 100.000 Kč na pořízení no-
vých kontejnerů, košů na psí exkrementy, 
zástěny na kontejnerová stání, lavičky z re-
cyklátů a sady tašek na třídění odpadu.

Opravy silnic: Proběhly opravy silnic, ná-
klady na jejich opravy byly cca 300.000 Kč 
a náklady na opravy kanalizačních poklopů 
byly cca 175.000 Kč. V ulici Za Parkem byla 
vyčištěna splašková i  dešťová kanalizace 
a byla provedena revize potrubí kamerovým 
systémem.

ZM potvrzuje:
* Rozhodnutí RM o pokračování projekč-

ních prací na rozšíření MŠ s podmínkou, 
že se projekt bude realizovat pouze s dota-
cí ve výši min. 50 % ceny akce. 

KRUCEMBURK
20. 1. 2024 Farní ples 
10. 2. 2024 Sportovní ples Tatran Ždírec
17. 2. 2024 Ples Městyse Krucemburk
24. 2. 2024 SDH Ždírec n. Doubravou 

VOJNŮV MĚSTEC
10. 2. 2024 Obecní ples
16. 3. 2024 Staročeský ples

pLESy 2024 

Gymnázium K. V. Raise a Střední odborné 
učiliště, Hlinsko, Adámkova 55 

Fakultní škola Přírodovědecké fakulty Univerzity Palackého v Olomouci 

nabízí krok správným směrem 
nabízí vzdělání v následujících oborech 

 čtyřletý maturitní obor: 
 79-41-K/41 Gymnázium pro žáky z 9. tříd 
 osmiletý maturitní obor: 
 79-41-K/81 Gymnázium pro žáky z 5. tříd 
 tříleté učební obory: 
 29-51-H/01 Výrobce potravin – mlékař 
 26-51-H/01 Elektrikář 
 33-56-H/01 Truhlář 

Městys Krucemburk 
srdečně zve na 

TRAdIčNÍ
OHŇOSTROJ
31. 12. 2023

Od 17 HOdIN

NA NÁMěSTÍ V KRUcEMBURKU 

V letošním roce 2023 proběhla digita-
lizace hranic pozemků uvnitř městyse 
Krucemburk. Náhled digitalizace je na 
internetových stránkách Katastrální-
ho úřadu. Adresa je: 

https://nahlizenidokn.cuzk.cz/
VyberKatastrInfo.aspx 

Dále zadat: srovnávací sestavení. Ob-
čané mohou toto srovnávací sestavení 
použít na vyhledání svých pozemků. 

Dále upozorňujeme občany, kte-
rých se dotkla změna ve výměře jejich 
pozemků nebo v jejich využití, že jsou 
povinni v termínu do 31. 1. 2024 podat 
daňové přiznání k dani z nemovitých 
věcí na Finanční úřad kraje Vysočina, 
územní pracoviště Havlíčkův Brod, 
Štafl ova 2003, 580 03 Havlíčkův Brod, 
tel: 569 474 111. 

Více informací naleznete na interne-
tových stránkách: 
https://adisspr.mfcr.cz/pmd/home

Formulář daňového přiznání k  dani 
z nemovitých věcí naleznete na: 
https://adisspr.mfcr.cz/pmd/epo/
formulare

INFORMAcE 
K dIGITALIZAcI pOZEMKŮ

Pokračování – Zasedání ZM
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V září až listopadu 2023  
zemřeli tito občané:

Krucemburk
 12. 9.  Jiřina Dvořáčková 
 12. 9.  Milan Martinek
 13. 9.  Lucie Mifková 
 10. 10.  Antonie Losenická 
 23. 10.  Jaroslav Ručínský 
 27. 10.  Josef Procházka
 9. 11.  Vladimír Valecký

Staré Ransko
 25. 11.  Josef Žák

Čest jejich památce.

Sběrný dvůr bude OTEVŘEN
soboty 23. prosince a 30. prosince 
od 9 do 11 hodin.

Vývoz popelnic na komunální od-
pad proběhne v  obvyklém termínu, 
tj. v úterý 19. prosince.

Jak postupovat při poruše veřejné-
ho osvětlení

V naší obci spravuje veřejné osvět-
lení společnost Osvětlení a energetic-
ké systémy, a.s., která má pro hlášení 
poruch zřízenou bezplatnou tele-
fonní linku 800 101 109. Tato linka 
je v  provozu 24 hodin denně. Žádá-
me vás, abyste poruchy na veřejném 
osvětlení hlásili na infolinku. Sloupy 
s veřejným osvětlením jsou označeny 
číslem, podle kterého lze identifiko-
vat umístění poruchy.

úMRTÍ

UpOZORNěNÍ

Rubková Gabriela, Benátky 71, Ždírec n. D.     
|     IČO: 71798820 
PRODEJ ZDRAVOTNÍCH 
ORTOPEDICKÝCH MATRACÍ BENÁTKY, 
Prodej sportovních pohárů, medailí, 
diplomů. TEL: 604 745 567

Prodám byt 3+1 v centru Ždírce n. Doubra-
vou. Je pěkný, zděný 4NP bez výtahu, 70 m2. 
Tel: 725 793 070

Prodám: Slunečnici 23 Kč, Proso 15 Kč, 
Oves Nahý 13 Kč, Kukuřice 12 Kč 
Tel: 725 793 070

INZERcE

Oznamujeme občanům, že od 1. ledna 2022 
již nejsou zasílána upozornění k  platbě 
poplatku za komunální odpad. Každý po-
platník má povinnost dle Obecně závazné 
vyhlášky č. 2/2023 mít uhrazen poplatek do 
31. 3. 2024 za aktuální kalendářní rok. 

U poplatku za psa je povinnost mít poplatek 
uhrazen do 28. 2. 2024. 

Platbu přednostně provádějte elektronicky 
na níže uvedený účet městyse Krucemburk, 
případně i  v  hotovosti na Úřadu městyse 
Krucemburk v úředních hodinách (pondělí 
a středa 8.00 – 11.30, 12.15 – 17.00 hodin).

Pro rok 2024 je sazba poplatku za KO 700 Kč 
za osobu a rok.

Pokyny pro elektronickou platbu:
Číslo účtu: 1125171369/0800
jako variabilní symbol uvádějte číslo domu 
+ 3721 pro Krucemburk, 37211 pro Hlubokou 
a 37212 pro Staré Ransko.

Do zprávy pro příjemce napište: 
KO 2024 + jméno poplatníka za nemovitost
PES 2024 + jméno hlášeného majitele psa

Pokud provádíte platbu přes SIPO nebo 
máte nahlášenou e-mailovou adresu, 
toto oznámení se Vás netýká.

Přestože je zákonem zakázáno používat 
– řečeno mysliveckou mluvou – k tlumení 
škodné nášlapných čelisťových pastí ne-
boli želez, čas od času je možné se s jejich 
použitím setkat. Jako nedávno, když někdo 
nalíčil past v okolí Hluboké či přímo v ně-
kterém domu v obci a chytil se do ní domácí 
kocour.

Je nutné si uvědomit, že ten, kdo zakáza-
ných prostředků k usmrcování zvířat použi-
je, vystavuje se postihu jak podle zákona na 
ochranu zvířat proti týrání, tak podle záko-
na o myslivosti. Záleží na tom, zda by železa 
použil na usmrcování lesní zvěře nebo na-
příklad, jak výše uvedeno, sousedova psa 
nebo kočky. Znamená to pro takového je-
dince pokutu a odsouzení k náhradě škody, 
popřípadě se může dočkat i pravomocného 
odsouzení k podmíněnému nebo nepodmí-
něnému trestu odnětí svobody.

Zákaz používání, ale i prodávání čelisťo-
vých pastí neboli želez nelze brát na lehkou 
váhu. Jde o obzvlášť zavrženíhodný způsob 
usmrcování zvířat, které jim způsobuje vel-
ké utrpení, ale je třeba si uvědomit i to, že 
může dojít také k ohrožení zdraví člově-
ka, zejména hrajících si dětí.

Železa patří do starého železa, popřípadě 
do muzea, anebo do myslivcova loveckého 
pokoje jako historická dekorace.

Pátek 22. 12. 2023 ZAVŘENO
Pondělí 25. 12. 2023 ZAVŘENO
Úterý 26. 12. 2023 ZAVŘENO
Středa 27. 12. 2023 7.30 –15.00 hod.  

Čtvrtek 28. 12. 2023 ZAVŘENO  
Pátek 29. 12. 2023 ZAVŘENO
Pondělí 1. 1. 2024 ZAVŘENO

OTEVÍRAcÍ dOBA úM V OBdOBÍ VÁNOčNÍcH SVÁTKŮ

ZpRÁVy Z úřAdU MěSTySE UpOZORNěNÍ

pOpLATKy ZA KOMUNÁLNÍ OdpAd A pSA pRO ROK 2024

Žádáme tímto občany, aby ke komunikaci využívali primárně e-mailové, telefonic-
ké nebo písemné spojení a minimalizovali tím osobní úřední jednání. Písemnou 
komunikaci lze vhodit do poštovní schránky, která je umístěna pod schody Úřadu 
městyse, a poplatky lze odeslat bezhotovostně prostřednictvím banky.

Pokud nebudou místní poplatky včas poplatníkem zaplaceny nebo plátcem včas 
odvedeny, může správce poplatků místní poplatky nebo část těchto místních po-
platků zvýšit až na trojnásobek; toto zvýšení je příslušenstvím místního poplatku!!!

!
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Odpady – V letošním roce jsme získali dota-
ci z Kraje Vysočina Fondu Vysočiny z Progra-
mu Odpady – odpadové hospodářství 2023. 
V rámci dotace byly pořízeny tři zástěny z re-
cyklovatelného materiálu, a to na sběrných 
místech v ulici Větrná, Pod Včelínem a Škol-
ní. Dále byla některá sběrná místa doplně-
na o nové kontejnery na plast, papír a kov. 
V rámci dotace jsme také nakoupili koše na 
psí exkrementy, které byly umístěny k cyklo-
stezce na Staré Ransko a u kontejnerového 
stání Pod Včelínem.

Nové lavičky z  recyklátu jsme umístili 
k  nově vybudovanému skateparku a  za 
vstupní bránu do ZŠ. 

Na ÚM jsou také stále k dispozici tašky na 
tříděný odpad. Celkové vynaložené náklady 
činily 202.777 Kč. Dotace z Fondu Vysočiny 
činila 100.000 Kč. Věříme, že tímto jsme při-
spěli k lepšímu vzhledu našeho veřejného 
prostranství i sběrných míst.

Děkuji tímto zaměstnancům technických 
služeb za montáž zástěn kontejnerových 
stání, která byla na některých místech dost 
problematická.

Dagmar Sobotková

Informační a komunikační technologie 2023
Zálohování dat a archivace dat na vzdáleném uložišti pro Úřad městyse Krucemburk. 
Cílem projektu bylo zálohování a archivace dat na vzdálené a off-line úložiště. 
Celková cena projektu je 84.487 Kč. Městys Krucemburk získal dotaci ve výši 59.140 Kč 
z Fondu Kraje Vysočina.

Hasiči
Městys Krucemburk v  letošním roce 
podal žádost o dotaci z Fondu Kraje 
Vysočina pro vybavení JPO Krucem-
burk. Jednalo se o  dotaci na „Akce-
schopnost jednotek požární ochrany 
obcí“. Naše žádost na dotaci byla 
úspěšná a  byla podepsána smlouva 
o  poskytnutí dotace v  celkové výši 
30.000 Kč. Dotaci jsme použili na ná-
kup dovybavení zásahové jednotky. 
Městys Krucemburk nakoupil 3  ks 
zásahové obuvi HAIX Fire Eagle PRO 
a zásahový oděv FireRex Classic v cel-
kové výši 41.805 Kč. 

ZpRÁVy Z úřAdU MěSTySE dOTAcE 

Vánoce, slovo, které vnímáme odmalička. 
Vždy je s ním spojeno tajemství, lesk oz-
dob, stromeček, zářící svíčky, dárky, kte-
ré dostáváme, dárky, které dáváme svým 
blízkým, vůně cukroví, tradice. 

V každém věku je vnímáme jinak. Jako 
děti píšeme vánoční přání, jako dospělí si 
lámeme hlavu, čím udělat radost druhým.

Vždy se ale jedná o krásné, společně strá-
vené chvíle, okamžiky štěstí, lásky, které 
nás obohacují. 

Přeji Vám, aby Vaše Vánoce byly plné 
radosti a  pohody. Osobně považuji za 
štěstí trávit vánoční čas s  lidmi, které 
mám rád. Toto stejné přeji i Vám. 

Váš senátor Jan Tecl

SLOVO SENÁTORA – AdVENTNÍ pOZdRAVENÍ
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Letošní ročník turnaje o mariášového krále 
Kraje Vysočina byl naplánován na sobotu 
28. října. Prezentace turnaje proběhla mezi 
8. a 9. hodinou. Během prezentace se podá-
vala na posilněnou polévka a losování k jed-
notlivým stolům bylo provedeno před za-
hájením turnaje počítačovým programem. 
K hracím stolům zasedlo celkem 40 hráčů, 
což je na dnešní dobu velice dobrá účast.

Hrála se čtyři kola po 50 minutách, pro-
tože někteří hráči ještě měli po ukončení 
turnaje jiný plán. Krátkou přestávku mezi 
jednotlivými koly si každý vyplnil po svém. 
Na každém takovém turnaji se potkává 
spousta známých, a tak je pořád o čem mlu-
vit. Hodnotí se hra, jak se komu daří, nebo 
kdo co nezahrál dobře. Vysvětlují se herní 
situace a  v  nemalé míře někdy vzplanou 
i emoce nad některou zbytečně prohranou 
hrou. To už k této hře patří, ale i mariášníci 
jsou kavalíři jako jiní sportovci. Každý tur-
naj má zpracovaná svoje pravidla, se kte-

rými se hráči seznamují před zahájením 
turnaje. Ale v zápalu hry si to někteří po-
tom vysvětlují jinak. Jako rozhodčí musím 
říci, že všechny vzniklé spory, kterých bylo 
minimum, byly řešeny s nadhledem všech 
zúčastněných.

Oběd byl naplánován po třetím kole, ale 
v  zápalu boje byl přesunut až na konec 
turnaje. Tato varianta ušetří spoustu času, 
protože zatímco hráči jedli, byly zpracová-
ny výsledky a turnaj se zbytečně neprotaho-
val. Do poslední chvíle nebylo rozhodnuto 
o vítězi turnaje, protože se o celkové prven-
ství celý turnaj přetahovali Vlastimil Pete-
ra z Pardubic a Josef Jirmásek z Tuněchod, 
ale i ostatní hráči byli ve hře. V konečném 
účtování obhájil svoje postavení v  turnaji 
Vlastimil Petera, druhé místo obsadil Josef 
Jirmásek a třetí byl Jan Brychca.

Samozřejmě, že po každé takové náročné 
akci dochází k debatám, jaké to vlastně bylo. 
Doufáme, že všichni hráči byli spokojeni jak 

s  organizací turnaje, cenami, jídlem, ale 
i prostředím, ve kterém se hrálo. Na turnaji 
byli hráči z různých koutů republiky, napří-
klad z Hradce Králové, Trutnova, Pardubic, 
Chrudimi, Bystřice nad Pernštejnem, Ledče 
nad Sázavou, Havlíčkova Brodu, Světlé nad 
Sázavou a z okolí. Myslím si, že i toto je ces-
ta, která zviditelní náš městys Krucemburk 
a celkově rozšíří jeho kulturní dění.  

Ještě bych chtěl touto cestou poděkovat 
všem sponzorům, kteří tento turnaj podpo-
řili, a  pomohli tak částečně zajistit věcné 
ceny. Dále děkuji vedení Sokola za vstřícně 
vytvořené podmínky a všem členům, kteří 
zajišťovali občerstvení po celou dobu turna-
je, který byl ukončen ve 14 hodin. Závěrem 
nás potěšilo poděkování od všech zúčast-
něných s přáním, že se těší na příští turnaj 
v Krucemburku.   

za pořadatele turnaje Jan Hülle, 
člen Českého svazu mariáše 

TURNAJ V KřÍŽOVÉM MARIÁŠI

V  sobotu 13. ledna 2024 dopoledne 
se po naší obci rozeběhnou králové 
v bílých pláštích a s korunou na hlavě. 
Jejich úkolem bude šířit radost, popřát 
štěstí, zdraví, dlouhá léta, Boží požeh-
nání a vykoledovat prostředky, které 
pomohou lidem, kteří se ocitli v situ-
aci, kterou sami nedokáží vyřešit, fi-
nance též poslouží pro celkový rozvoj 
sociálních služeb. Ano, bude se konat 
již tradiční tříkrálová sbírka, kterou 
každoročně pořádá Charita ČR.

V roce 2024 podpoříme 
tři hlavní projekty:
1) Domácí zdravotní péče
2) Nízkoprahové zařízení pro děti  

a mládež v Humpolci
3) Dobrovolnictví

Pokud se nemůžete zúčastnit sbírky 
v sobotu, je možné přispívat do zape-
četěné pokladničky v samoobsluze 
COOP od 3. do 13. ledna. Pokud máte 
chuť a čas pomáhat s organizací sbír-
ky a  koledováním, prosím přihlaste 
se u koordinátorky sbírky Marty Rejš-
kové, budu ráda za každou pomoc, 
jak dětí, tak dospělých.

Již předem si dovoluji poděkovat 
vám všem za velikou vstřícnost, s ja-
kou jste se stavěli v minulosti k tomu-
to záslužnému sociálnímu projektu, 
i v této složité době jste velice štědří 
a ochotní pomáhat tam, kde je potře-
ba. Děkuji.

Mgr. Marta Rejšková

TřÍKRÁLOVÁ SBÍRKA
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Stromy už vyzkoušely různé barvy listí, až nakonec opadaly úplně. 
To pro nás znamená jediné – podzim už je tady.

Nás ale podzim nezastavil, naopak, jako už tradičně začala spolča 
Broučků a Berušek. Předškolní děti a děti z prvního stupně základní 
školy se scházejí každý čtvrtek od 17 do 18 hodin. Na začátku škol-
ního roku děti poznaly velkého cestovatele Emila Holuba, který je 
významný zoolog a přibral děti na své cesty. Společně teď zažívají 
velká dobrodružství a poznávají nejrůznější živočichy, co žijí na naší 
planetě.

Starší spolčo probíhá každý pátek od 17 do 18 hodin. Tyto děti 
společně odcestovaly do 10. století do doby sv. Václava a snaží se na-
pravit události, které byly jejich příchodem změněny. Než se budou 
moci vrátit zpět do našeho století, budou muset překonat mnoho 
překážek, ale společně se jistě vrátí v pořádku.

V pátek 13. října jsme se sešli, abychom si připomněli, co jsme 
za celý rok společně zažili. A promítané fotky potvrdily, že toho 
nebylo málo! V  letošním školním roce jsme se nově také začali 
scházet s některými rodiči a společně si chodíme zatančit zumbu. 

A protože už se pomalu, ale jistě přiblížil advent, těšili jsme se 
na Mikulášskou besídku, která se konala 10. prosince v kostele 
sv. Mikuláše, a s ní na pohádky v podání dětí z naší farnosti. Také 
chystáme předčasnou oslavu silvestra s různými soutěžemi a há-
dankami. Přesný termín ještě upřesníme na našich webových 
stránkách krucemburk.shm.cz nebo na našem Facebooku: SHM 
Klub Krucemburk, z. s. Přejeme krásné prožití vánočních svátků 
a požehnaný nový rok.

V našem českém prostředí je rozsvícený strom už skoro dvě stě let 
působivým symbolem Vánoc. I místní strom na náměstí v Krucem-
burku nás provází večer co večer na cestě k vánočním svátkům…

Dva prastaré symboly se tu spojily: svěží zeleň chvojí uprostřed 
zimy a světlo uprostřed nejdelších nocí v roce. Už našim předkům 
to obojí hlásilo naději spojenou s vyhlížením budoucnosti. I před 
námi je nějaká budoucnost a spíše tušíme, než víme, jaká bude.

Vyprošujme si tedy u našeho vánočního stromu to, co potřebuje-
me a co se může stát i pěkným blahopřáním pro tuto budoucnost: 

•	 abychom se na svých životních cestách setkávali s dobrými lidmi,
•	 abychom více hledali, co nás navzájem může spojovat,
•	 abychom nezapomínali na nikoho z těch, kdo k nám byli dobří,
•	 abychom nepřehlíželi lidi v nouzi a v různých životních potřebách,
•	 abychom dodávali chuť do života všem smutným a zklamaným,
•	 abychom prožili nadcházející Vánoce ve světle, které není vidět: 

je to světlo vzájemné tolerance, úcty, světlo obdarování, světlo, 
které hřeje na duši.

S  tímto vánočním blahopřáním jsem s  vámi! Do nového roku 
vám ze srdce přeji potřebné zdraví, mnoho zdaru ve vašem životě 
a v neposlední řadě tolik potřebnou naději do každého dne. 

Pavel Seidl 

Pořad katolických bohoslužeb o Vánocích 
ve farnosti Krucemburk a Sopoty

24. prosince – NEDĚLE – ŠTĚDRÝ DEN 
Krucemburk  .......... 8.00 h. – adventní bohoslužba
Horní Studenec  .... 9.30 h. – adventní bohoslužba
Vojnův Městec  .... 16.00 h. – ze slavnosti Narození Páně
Krucemburk  ........ 22.00 h. – půlnoční bohoslužba, zpívá místní 
 chrámový sbor

25. prosince – PONDĚLÍ – Slavnost NAROZENÍ PÁNĚ 
Krucemburk  ..........  8.00 h. – zpívá místní chrámový sbor
Horní Studenec  ....  9.30 h.  Škrdlovice  ...........  11.00 h. 

26. prosince – ÚTERÝ – Svátek sv. Štěpána, prvomučedníka
Krucemburk  .........  9.30 h.  Vojnův Městec  ...... 11.00 h. 

27. prosince – STŘEDA – Svátek sv. Jana, apoštola
Krucemburk  ........18.00 h. zpívá a hraje na hudební nástroje 
  místní mládežnická schola
30. prosince – SOBOTA 
Sopoty  ...............  16.30 h. Škrdlovice  ...........  18.00 h. 
Během všech bohoslužeb v sobotu a v neděli se uskuteční obřad 
s obnovou manželských slibů

31. prosince – NEDĚLE – Svátek Svaté rodiny – SILVESTR 2023 
Krucemburk  .........  8.00 h.  Horní Studenec  .....  9.30 h. 
Vojnův Městec  ...  11.00 h. 
Krucemburk  .......  16.00 h. – děkovná bohoslužba slova na závěr
  občanského roku

1. ledna 2024 – PONDĚLÍ – Slavnost MATKY BOŽÍ, NOVÝ ROK
Krucemburk  .........  8.00 h.  Horní Studenec ..... 9.30 h. 
Škrdlovice  .........  11.00 h.  Sopoty .................. 16.30 h.

6. ledna – SOBOTA 
Sopoty  ...............  16.30 h. Škrdlovice  ...........  18.00 h. 
Během všech bohoslužeb v sobotu a v neděli se uskuteční obřad 
žehnání vody, kadidla a křídy.

7. ledna – NEDĚLE – Slavnost Zjevení Páně, Tři králové
Horní Studenec  ...  8.00 h. 
Krucemburk  .........  9.30 h. – bohoslužba zaměřená pro děti
Vojnův Městec  ...  11.00 h. 

8. ledna – PONDĚLÍ – Svátek Křtu Páně
Krucemburk ......... 18.00 h.

Pavel Seidl 

SHM KLUBZASTAVENÍ U VÁNOčNÍHO STROMU

Upozorňujeme, že od neděle 17. prosince bude v předsíni kostela 
sv. Mikuláše v Krucemburku k dispozici Betlémské světlo a na Štědrý 
den 24. prosince bude v tomto kostele od 14 do 16 hodin pro všechny 
zájemce otevřeno. Přijďte načerpat vánoční atmosféru. 
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Vážení spoluobčané,
mám za to, že období prosperity minulých 
let nebude v  naší zemi, v  Evropě, ale ani 
v celém západním světě pokračovat snad-
no a  rychle. Léta klidu a  míru, kdy nám 
všem rostla životní úroveň, jsou, zdá se, 
pryč. Po dvou letech pandemie a různých 
omezení se sice z covidu stalo skoro běžné 
onemocnění, ale když už jsme si mysleli, že 
máme nejhorší za sebou, tak začala válka. 
Rusko napadlo Ukrajinu a náš svět se změ-
nil. Válku máme za rohem a díky médiím 
takřka v přímém přenosu. Teroristický útok 
bojovníků Hamásu na stát Izrael nám uká-
zal, že zlo může mít ještě děsivější podobu. 

Řešení těchto konfl iktů a mnoha dalších 
lidských problémů (na příklad s oteplová-
ním planety) je v nedohlednu a neexistují 
snadná a rychlá řešení. To jen nezodpovědní 
a prolhaní politici nám tvrdili, že bude lépe. 

Psychologové nás informují o obrovském 
nárůstu obav a depresí u mladých lidí. Mno-
ho lidí má obavy o budoucnost, někteří mají 
existenční starosti. 

Nechci tu mluvit jen o tom, co všichni zná-
te, nemám hotová řešení. Ale chci povědět 
něco o tom, kde vzít sílu k tomu, abychom 
si zachovali pokoj v srdci a také naději do 
budoucnosti.

Věřím, že touha po pokoji, radosti v ži-
votě, potěšení z toho, že mohu milovat a že 
jsem milován, jsou dány každému člověku. 
Zároveň všichni víme, že je v nás něco, co to 
všechno kazí. Bible tomu říká hřích, bible 
ale také svědčí o tom, jak z toho ven. 

Dnes je první adventní neděle. Advent 
znamená přípravu na příchod Božího Syna, 
Ježíše Krista. To v Kristu Bůh nabízí záchra-
nu každému člověku, který ale předtím po-
zná, že pomoc potřebuje, že potřebuje zá-
chranu od hříchu a  nepokoje. Bůh nabízí 
provázení naším životem, nabízí oběť svého 
Syna, která naše viny odpouští a dává nadě-
ji do budoucnosti. Toto Boží řešení lidského 
života je nabízeno všem bez rozdílu. Ježíš 
Kristus je ta cesta, pravda a život. Všichni, 
kteří Bohu uvěřili, mohou dosvědčit, že Bůh 
naši lidskou bez-naděj a ne-pokoj mění na 

pokoj srdci, radost i naději navzdory všemu 
a všem.

Světlo adventního stromu ukazuje k tomu-
to věčnému Světlu, které se o Vánocích stalo 
člověkem Ježíšem, který přišel, aby zachránil 
člověka a celý svět. 

Milí spoluobčané, přeji Vám pokojný Ad-
vent a radostné Vánoce.

Marek Vanča

Bohoslužby Českobratrské církve 
evangelické v Krucemburku
– Vánoce 2023

24. 12. – Čtvrtá adventní neděle: 
 bohoslužby v kostele
 v Krucemburku v 10 hodin
25. 12. – Boží hod vánoční: 
 bohoslužby v kostele 
 v Krucemburku v 10 hodin

AdVENTNÍ pROMLUVA NA NÁMěSTÍ V KRUcEMBURKU 3. pROSINcE 2023

J. J. Ryba Česká mše vánoční  
- scénické provedení -  

K. Stecker - Koleda

SOKOLOVNA V KRUCEMBURKU
Úterý 26. 12. 2023 v 17.00 hod.

VÁNOČNÍ KONCERT
Srdečně vás zveme na

Účinkují:
Chrámový pěvecký sbor Krucemburk

Giocoso a Sboreček
LDO - ZUŠ Chotěboř

Chalupářský komorní orchestr

Na programu:

VÁNOcE S HUdBOU

Vánoce – nejkrásnější svátky v roce – jsou spojeny s leskem 
hudby, vánočních mší, zpěvem koled a koncerty.

Ráda bych vás pozvala na tradiční půlnoční mši svatou, 
která se bude slavit 24. prosince ve 22 hodin v  kostele 
sv. Mikuláše. Chrámový pěvecký sbor zazpívá již přede mší 
několik pastorel a při mši si poslechneme českou vánoční mši 
J. Marhuly Vzhůru, vzhůru, pastuškové.

Ráno na Boží Hod (25. 12.) při mši svaté v 8 hodin zazní 
hudba našeho rodáka P. Karla Břízy, známá píseň Rozmilé 
děťátko, spi za doprovodu trubky a další skladby.

Srdečně vás zveme na vánoční koncert 26. 12. v 17 hodin, 
tentokrát do SOKOLOVNY v Krucemburku. Zazní Rybova Čes-
ká mše vánoční v divadelní úpravě. Tedy tentokrát nebudeme 
jen zpívat, ale i hrát divadlo – oživnou postavy Ferdy, Janka, 
Jožky, Kuby a další, aby nás zavedli k narozenému Ježíšku 
do Betléma a  abychom se tam společně s  nimi radovali. 
Na celém pořadu se podílí Chrámový pěvecký sbor, Gioco-
so, Sboreček, Chalupářský komorní orchestr a žáci literárně 
dramatického oboru.

Těšíme se na vás a přejeme krásné Vánoce, prožité v klidu, 
pohodě a radosti z narozeného Spasitele.

Mgr. Marta Rejšková

pOZVÁNKA
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Perun po několika letech obnovil přeshra-
niční spolupráci s dolnorakouským partne-
rem MultiKulti KreAktiv a  tamějším fotba-
lovým týmem USC Fridersbach. Společně 
s místními dobrovolníky doprovázeli členo-
vé Perunu rakouské herce na „Ottensteinské 
stezce odvahy“ určené pro děti od deseti let 
i pro dospělé.

Naše výprava odcestovala ve čtvrtek ve-
čer do rakouského Ottensteinu, kde pro nás 
bylo připraveno ubytování přímo v prosto-
rách hradu. Je to poměrně rozsáhlý objekt, 
tyčící se nad stejnojmennou přehradou ne-
daleko města Zwettl. Hrad se rozkládá na 
severním břehu přehrady v údolí řeky Kam-
py a už z dálky imponuje svými mohutnými 
kuželovými a valbovými střechami pokrytý-
mi šindelem. První písemné zmínky o tomto 
objektu pocházejí z roku 1177. Účelem hradu 
byla především ochrana severních hranic 
před nájezdy z  obávané české strany. Pe-
run obsadil hrad bez boje hned první den. 
Ottenstein je dnes v soukromém vlastnictví 
a slouží především jako lokalita pro různé 
druhy akcí – výstavy, svatby, rytířské slav-
nosti, koncerty... 

Náš tým měl k dispozici celý objekt, ale 
využíval pouze stylovou společenskou míst-
nost, jídelnu a kuchyň. Ta byla velmi dob-
ře vybavená, kdejaká restaurace by mohla 
závidět… Součástí naší výpravy byli i dva 
kluboví kuchaři Jan Strašil a Lukáš Dohnal, 
kteří se po celý pobyt starali o naše žaludky.

V pátek dopoledne proběhla příprava na 
večerní akci. Trasa stezky odvahy byla dlou-
há dva a půl kilometru a účastníci se mohli 
těšit na devět strašidelných zastavení. 

Hned v pátek ráno, bohužel za nepříjem-
ného deště, proběhl nácvik jednotlivých rolí 
postav a secvičení s rakouskými umělci. Vět-
šina z nás neovládá němčinu, a proto nám 

překladatelky naše role vysvětlily. Každému 
peruňákovi byla přidělena krátká jednodu-
chá role hodící se k vyprávěným příběhům 
na jednotlivých stanovištích. 

Po obědě přijela maskérka a nalíčila nás 
vskutku strašidelně. Ve společenské míst-
nosti, v dřívějších dobách v bývalé krčmě, 
se tak najednou objevili čerti, loupežníci, 
rytíři nebo ďábel s opatem.

Po setmění, chvilku po sedmnácté hodi-
ně, vše vypuklo. Hlavní pořadatelka Eva 
Mayer vypouštěla každou čtvrthodinku na 
trasu skupinku čítající třicet až pětatřicet 
účastníků. Celkově se takto vydalo za hallo-
weenským dobrodružstvím třináct skupin. 

Akce se konala po dva večery a navštívi-
lo ji 800 návštěvníků. Peruni byli pověřeni 
zastávat důležité herecké role na následu-
jících stanovištích. Hráze přehrady patřila 
Cháronovi v podání známého vídeňského 
mima Romana Müllera, který pantomimic-
ky předváděl otevírání dveří do říše mrt-
vých. Po jeho pravé i levé ruce mu asistovali 
dva zbrojnoši. Luděk Strašil a Vítek Kučera 
dohlíželi na vybírání drobných mincí pro 
Chárona doprovázejícího skupinu na dru-
hý břeh. Tam si návštěvníky přebírala baba 
kořenářka, podobající se spíše nějaké ča-
rodějnici s velmi pronikavým hlasem. Nad 
hlavami zúčastněných příznivců strašidel-
ných zážitků přelétával kostlivec, kterého 
pomocí lan ovládal Tomáš Grygar, a o pár 
metrů dále řádili Krampušáci. 

Po dalších dvou stanovištích narazili 
účastníci na úzký průchod hustým lesním 
porostem směřujícím do prudkého kopce. 
V temné uličce přepadávali účastníky čerti 
a loupežníci v podání Martina Strašila st., 
Martina Vavrouška, Honzy Šulce, Moniky 
Dohnalové a  Lenky Šulcové. Celou straši-
delnou atmosféru umocňoval zvuk dove-

zených bubnů z Dračích lodí, který se nesl 
lesem až na druhou stranu přehrady. Podle 
pozdější odezvy naháněl tento zvuk hrůzu 
i některým dospělým. 

Když se návštěvníkům podařilo dostat na 
vrchol kopce, mohli si vyposlechnout dvě 
cikánky vyprávějící různé pověry. Z  jedné 
z  nich se například dozvěděli, že v  době 
mezi 21. prosincem a  6. lednem se nesmí 
prát bílé prádlo, neboť by přišla rodinu 
navštívit Perchta nosící smůlu. A  Perchta 
v podání Romana Bláhy se opravdu objevila 
a všechny návštěvníky doslova překvapila.

Další zastavení na trase bylo na uměle 
vytvořeném hřbitově. Tam proběhla scéna, 
kdy se mládenec vrací z krčmy, je napaden 
kostlivci a bojuje o holý život. V maskách se 
zde předvedli Martin Strašil ml., Pavel Stra-
šil a Radek Štejnar. Skupiny návštěvníků si 
u hřbitova přebíral opat (asi nejlepší maska 
celého programu) v  podání Petra Kotena, 
který svou jedinečnou mimikou doprovázel 
hosty až k bráně hradu. Na hradní zahradě 
v roli ďábla tančil Aleš Křesťan a do pekla 
unášel krásnou tanečnici. 

Další zastávka byla v  hradní kapli, kde 
svůj part v  roli umrlce odehrál Petr Šulc. 
Poté museli všichni projít strašidelným 
hradem až do věže, kde je čekal poslední 
příběh – samozřejmě ze záhrobí. Celá pá-
teční akce končila kolem jedenácté večer na 
nádvoří hradu.

V  sobotu dopoledne bylo volno, a  tak 
jsme po snídani vyrazili k  přehradě. Její 
mohutná hráz je veřejnosti přístupná a jde 
po ní turistická trasa ke hradu. Je dlouhá 
250 metrů s  výškou 70 metrů a  pod ní se 
nachází elektrárna. O kousek dál se nachází 
přístav s půjčovnou lodiček a letní restaura-
cí. V letních měsících je tu možná hodinová 
plavba výletní lodí po přehradě. 

pERUN HLUBOKÁ „pERUŇÁcI“ děLALI KOMpARZ UMěLcŮM Z VÍdNě

Podzimní část sezóny je za námi a  vzhle-
dem k postavení v tabulce nemůže být naše 
hodnocení pozitivní. Po 13. kole se nachází-
me na dnu tabulky, když jsme dokázali pou-
ze dvakrát bodovat naplno a jedenáctkrát 
utrpěli porážku, celkové skóre 24:63. Výraz 
„utrpěli“ je více než na místě. 

Zápasy, v kterých nastupujeme proti vel-
mi mladým hráčům, jsou pro nás někdy do-
slova utrpením. Soupeři z okolí Havlíčkova 
Brodu, Chotěboře, Golčova Jeníkova čerpají 
ze svých mládežnických mužstev a tím svo-
ji kvalitu posouvají výše už jen z pohledu 
věkového průměru. U nás bohužel taková 
spolupráce není a okolní mužstva mají ví-
ceméně svých starostí dost s počtem hráčů. 
Mládežnická základna již roky nefunguje, 
ne proto, že by se o tyto kategorie nechtěl 
nikdo starat, ale není dostatečný počet dětí 

k nastartování nových ročníků. Všichni sa-
mozřejmě víme, že dětí málo není, spíše 
problém vychází dle mého už od rodin, kdy 
jsou tyto generace pohodlné a sport provo-
zuje jen malá část. A  pokud už si někdo 
najde zálibu třeba v té naší kopané, tak sa-
mozřejmě zvolí okolní větší kluby s vidinou 
návaznosti do dalších kategorií.

Náš věkový průměr odpovídá již poža-
davkům staré gardy, přesto hrajeme na Sta-
rém Ransku důstojnou soutěž, a i když se 
nyní nacházíme na spodku tabulky, věřím, 
že v  jarní části předvedeme celkově lepší 
výkony než doposud. Několik zápasů jsme 
nedotáhli do konce, pak by naše postavení 
v tabulce bylo jiné.

Ohledně zázemí neustále pracujeme na 
jeho údržbě, v posledních dnech jsme ka-
biny vybavili kamny a postavili jsme nere-

zový komín. Tady patří poděkovat vedení 
městyse Krucemburk za podporu, díky níž 
se podařilo toto zrealizovat, a využívat tak 
kabiny i za chladného počasí. Další stejně 
důležitou podporou je firma Aluniall Ždí-
rec, které patří velké díky za opravu sekač-
ky, bez níž bychom jen těžko dokázali udr-
žovat hrací plochu na nějaké úrovni.

Na závěr bych chtěl jménem Spartaku 
poděkovat všem, kteří se podílejí na chodu 
spolku, na zajištění přípravy zázemí a hřiš-
tě a vůbec všech záležitostí kolem fotbalu. 
Všem fanouškům, kteří v  nemalém počtu 
pravidelně navštěvují naše domácí zápasy, 
děkujeme za podporu a věříme, že se opět 
uvidíme v jarní části na hřišti Starého Ran-
ska. Sportu zdar a fotbalu zvláště.

za Spartak Roman Brychnáč

TJ SpARTAK STARÉ RANSKO NEúSpěŠNý pOdZIM
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Naproti přístavu je zřícenina Lichtenfels, 
ale tu už jsme navštívit nestihli, protože na 
hradě byl připravený oběd a po něm se už 
na nás chystala maskérka.

Než jsme se odebrali na jednotlivá sta-
noviště, proběhlo nezbytné fotografování 
v maskách pro novináře a několik dalších 
přítomných amatérských fotografů před 
hradbami Ottensteinu. Pak už byl sobotní 
večer totožný s tím pátečním. Po skončení 
stezky došlo na družbu všech účinkujících 
ve společenské místnosti hradu, veselá 
konverzace proběhla bez ohledu na to, 
kdo jakou řečí vládne. Na úplný závěr nám 
mim Roman Müller předvedl jedno ze svých 
úspěšných vystoupení.

V neděli jsme pomohli posbírat všechny 
rekvizity a  uklidit areál. Mezi tím dorazil 
zbytek našeho fotbalového týmu a společně 
jsme poobědvali na nádvoří hradu. Fotbalis-
ti stihli ještě prohlídku Ottensteinu a všichni 
se pak přemístili k zápasu do Fridersbachu. 

Původní domluva byla, že proti nám USC 
postaví věkově přijatelný výběr, ta však vza-
la za své, a tak to byl takový souboj generací. 
S mladíky Perun stíhal jenom poločas, který 
skončil 1:1. V druhé části byli domácí lep-
ším týmem a zápas skončil vítězstvím USC 
Fridersbach 5:2. Po utkání dostal soupeř 
pozvání na naše Dračí lodě v příštím roce 
a tam by měl mít naopak navrch zase Perun.

Dopředu jsme nevěděli nikdo z  nás, co 
to obnáší, ale celou Ottensteinskou stezku 
jsme si náramně užili. Bylo to plné emo-
cí, dojmů, zážitků, osobních prožitků, ale 

i fyzicky náročné. Určitě budeme na tento 
zážitek dlouho vzpomínat. A protože sou-
částí naší výpravy byla fotografk a Michae-
la Srytrová a kameraman Jaroslav Dohnal, 
kteří nás sledovali na každém kroku, je vše 
řádně zdokumentované. A  tak se můžou 
o naše zážitky podělit i ostatní. Fotky jsou 
na www.perun.wbs.cz ve fotogalerii a video 
zveřejníme na klubové projekci v únoru. 

Luděk Strašil a Eva Mayer 

pERUN cUp 2023
16. září – o  týden později, než je obvyklý 
termín – proběhl v Hluboké 26. ročník tur-
naje v malé kopané Perun Cup. Zúčastnily 
se ho čtyři týmy, dva domácí za Perun, 
dále pak Dolní Bučice a Rafani Havlíč-
kův Brod. 

Všechna utkání se hrála na dva tři-
náctiminutové poločasy a  v  průběhu 
dopoledne postupně změřily své fotba-
lové kvality všechny mančaft y. O vítězi 
rozhodovaly získané body, skóre, popří-
padě větší počet vstřelených branek. 
Oběma domácím týmům se první dva 
zápasy nepovedly a po dvou porážkách 
svedly souboj o bronz. Perun složen ze 

starších hráčů byl úspěšnější, když porazil 
naši klubovou mládež 5:0. Naopak fotbalis-
té Bučic a Brodu po dvou výhrách se v po-

sledním zápase turnaje utkali o první místo, 
jinými slovy zasloužené fi nále Perun Cupu. 
Poločas skončil nerozhodně 1:1. Druhou část 

zvládli hráči Dolních Bučic a  rozdílo-
vým gólem strhli vítězství na svou stra-
nu. Pro letitého účastníka Perun Cupu 
to bylo první zlato na tomto turnaji a je 
třeba podotknout, že zaslouženě. Dříve 
hráli pod názvem Dream Team.

Závěrem patří poděkování sponzo-
rům: Zemědělské a. s. Krucemburk, se 
kterou udržuje Perun nadstandardní 
vztahy, a všem, co byli nápomocni při 
přípravě a průběhu turnaje.
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SdH KRUcEMBURK

Ve čtvrtém čtvrtletí letošního roku vyjížděla 
naše jednotka celkem k osmi událostem. Jed-
nalo se 4× o likvidaci obtížného hmyzu a 4× 
o požár EPS (elektronická požární signaliza-
ce) – ve všech případech byl poplach planý.

Chtěli bychom znova apelovat na par-
kování před hasičskou zbrojnicí. Prosíme 
všechny obyvatele bytového domu čp. 193 
a  345, jejich návštěvy a  dále návštěvníky 
zdravotnického střediska, aby neparkovali 
mimo vyznačená místa a nebránili tak ve 
výjezdu naší CAS MAN, jako tomu bylo ne-
dávno. Myslete na pravidlo tří metrů k ži-
votu pro složky IZS. Nikdy nevíte, kdy je 
budete potřebovat vy sami.

Rádi bychom poděkovali za sponzorské dary 
určené pro chod naší výjezdové jednotky:
•	 COOP HB – sponzorský dar ve výši 

5.000 Kč, který nám umožňuje odběr ob-
čerstvení a nealko pití pro potřeby výjez-
dové jednotky v dané výši. 

•	 Feroplast, spol. s r.o. – sponzorský dar 
ve výši 5.000 Kč, který byl použit na ná-
kup protiprořezových návleků, obleku 
SRŠEŇ na likvidaci obtížného hmyzu.

•	 GAH, s.r.o. – sponzorský dar ve výši 
10.000 Kč na nákup kombinované proud-
nice „D“, dekontaminačního mýdla a ak-
tivní pěny od společnosti KTH CHEM Pro-
fessional.

•	 Burkoň Martin – sponzorský dar ve výši 
1.500 Kč na nákup brusky na broušení ře-
tězů motorových pil.

Všem sponzorům patří velké poděkování.

Od jara do podzimu se průběžně pracovalo 
na výstavbě přístavby u hasičské klubovny, 
která má sloužit jako skladovací prostor pro 
potřeby dětského požárního sportu a pali-
vového dříví. 

Naši mladí hasiči se po prázdninové pau-
ze začali scházet hned od 1. září, protože je 
čekaly ještě dvě soutěže v požárním útoku. 
V  neděli 10. září se konalo 5.  kolo havlíč-
kobrodského turné v Libici nad Doubravou, 
odkud si naše mládež přivezla diplomy za 
15. místo v kategorii starších a 26. místo v ka-
tegorii mladších. Další neděli 17. září si děti 
zaběhly v soutěži O pohár města Slatiňany. 

Tady se velmi dařilo a za krásného 
letního počasí si obě družstva za-
běhla svůj osobní rekord. Družstvo 
starších dokončilo požární útok 
v čase 17,98 s a družstvo mladších 
v čase 21,91 s.

Obě družstva se ve velké tamní 
konkurenci umístila shodně na 
14.  místě. S  koncem září jsme se 
z  hřiště za školou přesunuli do 
místní tělocvičny, kde jsme poma-
lu začali trénovat jiné hasičské do-
vednosti na jarní halovou soutěž. S blížícím 
se adventem děti tvořily dárečky pro seniory, 
které jsme v  předvánočním čase s  přáním 
hezkých svátků a zazpíváním koled roznesli 
vysloužilým hasičům a do Domu s pečova-
telskou službou. Na jedné z našich prosin-
cových schůzek nesměla chybět návštěva 
Mikuláše, čerta a  anděla, při které děti za 
ukázku svých hasičských dovedností dostaly 
balíček s drobnými sladkostmi.

Chtěli bychom poděkovat našim sponzo-
rům, kteří podporují kroužek mladých ha-
sičů, a to společnostem:
•	 Elasta–Vestil, a.s., za sponzorský dar ve 

výši 10.000 Kč
•	 panu Jiřímu Janáčkovi v zastoupení fir-

my Elektro ZR, s.r.o., za sponzorský dar 
ve výši 20.000 Kč 

•	 panu Romanu Kafkovi v  zastoupení 
firmy Aluniall, s.r.o., za sponzorský dar 
v hodnotě 10.000 Kč. 

Sponzorské dary budou použity na repas 
naší závodní mašiny PS 12, který je v  jed-
nání. Všem sponzorům moc děkujeme a vá-
žíme si jejich podpory!

První adventní neděli jsme stejně jako v pře-
dešlých letech zajišťovali občerstvení při roz-
svěcení vánočního stromečku. Počasí bylo 
pohádkově zimní, a  tak přítomným přišel 
vhod horký svařák, medovina, grog i čaj. Vý-
dělek z této akce ve výši 7.491 Kč poputuje do 
Dětského domova v Nové Vsi u Chotěboře.

V  přicházejícím adventním čase ape-
lujeme na obezřetnost při pálení svíček, 
adventních věnců a zábavní pyrotechniky.

Závěrem bychom rádi poděkovali všem 
aktivním členům za jejich pracovitost a obě-
tavost. I v letošním roce byly odpracovány 
stovky neplacených brigádnických hodin. 
V neposlední řadě patří velké poděkování 
všem rodinným příslušníkům za toleranci 
a podporu v naší činnosti, která není vždy 
lehká a někdy je i hodně časově náročná. 
Velké díky patří Úřadu městyse, spoluob-
čanům, firmám a podnikům v okolí, kteří 
nás podporují.

Za celý Sbor dobrovolných hasičů by-
chom rádi všem spoluobčanům popřáli 
krásné a  klidné prožití vánočních svátků 
v kruhu rodinném a do nového roku hlavně 
pevné zdraví.

za SDH Krucemburk Gabriela a David Dostálovi
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Naše činnost byla v tomto roce různorodá. 
Byly to návštěvy kina, beseda, výstavky, 
divadlo, výlet…

Naše účast v soutěži Bez stromečku nejsou 
Vánoce (Vánoce 2022) nám vynesla krásné 
druhé místo. Soutěž pořádala Místní akční 
skupina HAVLÍČKŮV KRAJ a deskovou hru, 
kterou jsme za umístění dostali, naleznete 
v krucemburské místní knihovně. V lednu 
jsme uspořádali také besedu o  Janu Zrza-
vém. V kině vystoupil pan Ladislav Lang-
paul z  Okrouhlice, synovec Mistra. Kniha 
Lipnická bible, kterou nám věnoval, je též 
k dispozici v knihovně.

V průběhu roku jsme společně navštívili 
několik filmových představení: Buko, Il bo-
emo, Blahopřání k narozeninám, Osm hor.

V  dubnu jsme ve spolupráci se ZŠ, MŠ 
a  školní družinou instalovali velikonoční 
výstavku v  TEPu a  rozjeli se na divadelní 
představení Zatloukat, zatloukat, zatloukat 
do Přibyslavi (28. dubna).

7. června jsme uspořádali exkurzi do Štířího 
dolu a 24. června pak výlet do Třebíče a na 
Dalešickou přehradu. Druhý výlet, pláno-
vaný na podzim (Havlíčkova Borová, Polná, 
Zelená hora), se nám nepodařilo obsadit. 
Vzhledem k  pěknému slunečnému podzi-
mu se nám ale vydařila další akce – v pátek 
6. října to bylo posezení v myslivecké chatě, 
kde nám radou i skutkem pomohli manželé 
Janáčkovi, za což jim velmi děkujeme. O tý-
den později proběhl v kině koncert skupiny 
DRINK, kde jsme byli nejen jako spolupořa-

datelé, ale i jako návštěvníci. Na pana učite-
le Josefa Kynčla jsme vzpomněli v listopadu 
položením věnce na jeho hrob.

Nyní nás čeká vánoční výstavka v TEPu 
a těšení se na další akce v roce 2024.

Závěrem bychom chtěli popřát všem čle-
nům SPK i  obyvatelům Krucemburku do 
roku 2024 všechno nejlepší, hlavně zdraví, 
osobní spokojenost a splnění všech přání.

za SPK Helena Zvolánková ml.

SpOLEK přÁTEL KRUcEMBURKU

SpOLEK ZAHRÁdKÁřŮ

Období od konce září do začátku listopa-
du je pro místní zahrádkáře ve znamení 
moštování. Příprava této akce však začíná 
mnohem dříve. Aktivní členové zahrádkář-
ské základny, kteří zajišťovali moštování, 
nám pomalu stárnou. Je třeba se tedy po-
ohlédnout po mladších. A  kde jinde než 
v příjemném prostředí myslivecké klubovny 
s dobrým jídlem a pitím. Tam jsme se v létě 
sešli na posezení s rodinnými příslušníky. 
A  právě ty oslovil předseda k  zapojení se 
do moštování. Zaujmout se pokusil vysvět-
lením, v  jakém stavu je zařízení po 53 le-
tech provozu moštárny. Podařilo se. Pana 
Ing. Jaroslava Pokorného žalostný stav zá-
chytné vany zaujal. Nabídl své dlouholeté 
zkušenosti z oboru a vypracoval úpravu za-
řízení lisu. Zadal i výrobu záchytné vany na 
mošt z nerezu ve firmě KOVOMOD Modlíkov, 
kde nám ji vyrobili za opravdu rozumnou 
cenu (vlastně jen za cenu materiálu). Podě-
kování tedy patří nejen panu Pokornému, 
ale letí i do Modlíkova. 

Pan Pokorný ve své zaujatosti pro věc a ře-
meslný fortel však nezůstal jen u opravy lisu, 
ale objednal u firmy ELKO zabezpečení lisu 
koncovým spínačem. Tím došlo ke zlepšení 
komfortu obsluhy, ale hlavně ke zvýšení bez-
pečnosti. Tyto práce zajistila firma ELKO zcela 
zdarma, za což jí velmi děkujeme.

Svůj volný čas nabídli i noví členové pan 
Kolář a pan Kotyza, dlouhodobě též volné 
soboty věnuje moštování i pan Pavel Jaroš. 
Společně s osvědčenými moštéry pány Ond-
ráčkem, Melichovským a Novákem se poda-
řilo zajistit moštování po dobu šesti sobot, 

kdy se vymoštovalo rekordních 3.490 litrů 
moštu. Všem zúčastněným patří ještě jed-
nou poděkování. Při setkání s takovou ne-
zištnou prací je na místě zamyšlení nad vel-
kou potřebou společnosti mít ve svém kruhu 
ochotné spoluobčany, kteří neváhají udělat 
krok navíc. Díky takovéto soudržnosti se 
nám všem společně lépe žije.

Za Spolek zahrádkářů přejeme klidný 
předvánoční čas, svátky prožité v  kruhu 
svých blízkých. Do nového roku pevné zdra-
ví a vše dobré.

Marie Pochopová

děTSKý TENISOVý TURNAJ

První říjnový den se v Krucemburku 
uskutečnil tradiční dětský tenisový 
turnaj. Za krásného počasí se hráči 
sešli na tenisových kurtech a začaly 
se první zápasy. 

Turnaj dopadl takto:
1. místo – Zuzana Losenická 
2. místo – Aneta Gabrielová 
3. místo – Adéla Fikarová

Velká škoda, že se někteří z  různých 
důvodů museli omluvit, ale i  tak se 
hrály moc hezké zápasy. Velké podě-
kování patří všem, kteří tento turnaj 
organizovali, především hráčům za 
krásné zápasy a městysi Krucemburk, 
který tento turnaj podpořil. 

Zdeněk Šrámek

čINNOST SpK V ROcE 2023
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VýSTAVy V MÍSTNÍ KNIHOVNě

LOUTKOVÉ dIVAdLO OBLÁZEK

Začátek prosince jsme v knihovně zahájili výstavou dřevě-
ných výrobků od paní Gabriely Doleželové. K vidění byly 
vyřezávané vánoční ozdoby a dekorace, ale i hračky pro 
děti. O týden později se uskutečnila výstava keramických 
výrobků, které vyráběla paní Eliška Polanská. Návštěvníci 
si mohli prohlédnout překrásné hrnečky, mísy, svícny růz-
né aromalampy, ale i originálně vyrobené obaly na květiny. 

Během výstav jsme načerpali inspiraci na výrobu ad-
ventních věnců a vánočních svícnů, které nám na ukázku 
dodala paní Jiřina Moravcová.  Za zapůjčení výrobků všem 
moc děkujeme.  

za knihovnu Jana Coufalová a Olga Kotenová

V polovině září jsme zahájili další sezónu. 
Přes léto někteří naši členové nezaháleli 
a zajistili opravu opony. Opona je stará již 
téměř sto let, a tak se na ní začal podepiso-
vat zub času. Jelikož je to pro nás poklad 
nevyčíslitelné hodnoty, přistupovali jsme 
k  realizaci opravy opravdu s  pokorou. 
Opravy se bravurně ujal pan Ondřej Janda 
z Krucemburku a o jejím výsledku se může-
te přesvědčit z fotografií či přímo na našem 
představení. Opona je malovaná olejovými 
barvami na plátně, maloval ji pan Zábran-
ský z Luže pravděpodobně v roce 1926 (kdy 
vzniklo divadlo, podle toho usuzujeme, že 
opona vznikla v  témže roce). Tímto chce-
me moc poděkovat panu Jandovi za skvělou 
práci a věříme, že tímto byla zahájena naše 
dlouhodobá spolupráce.

Prvním představením nové sezóny byla 
pohádka Pasáček vepřů v  neděli 22. října 
v místním kině. Pohádka se moc líbila, a tak 

jsme se rozhodli ještě tuto pohádku zahrát 
pro místní MŠ, žáky 1. a 2. třídy místní ZŠ 
a naši nabídku neodmítla ani MŠ z Vojno-
va Městce. Sál kina se v pátek 3. listopadu 
krásně zaplnil a děti úžasně reagovaly a po-
hádku si s námi užily. 

V  listopadu jsme přivítali nového člena 
do naší skupinky přátel loutkového diva-
dla a věříme, že s námi zůstane a bude dál 
udržovat loutkářské tradice. Všichni jsme 
se začali připravovat na Vánoce a s tím spo-
jenou pohádku, tentokrát to bude VÁNOČNÍ 
ZEMĚ, a to v neděli 17. prosince v 15 hodin 
v místním kině. Pohádka je plná vánočních 
koled, a tak doufáme, že si opět vánoční at-
mosféru společně užijeme. Tímto jste všich-
ni srdečně zváni.

Přejeme krásné prožití svátků vánočních, 
do nového roku jen vše dobré a hlavně pev-
né zdraví.

Loutkáři Opona před opravou
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MIKULÁŠSKÁ BESÍdKA

V sobotu 2. prosince se konala v krucemburské soko-
lovně mikulášská besídka. Děti si na ní zatancovaly 
a zahrály připravené hry. Během večera přišli čerti 
a poté i Mikuláš s anděly a dětem předali mikuláš-
skou nadílku. Děkujeme všem za účast. Poděkování 
patří i sponzorům, kteří tuto akci podpořili. 

Markéta Málková

V  sobotu 25. listopadu, v  předvečer slav-
nosti Ježíše Krista Krále, se v kostele sv. Mi-
kuláše uskutečnil koncert varhanní hudby. 
Pozvání přijal a  na královský nástroj za-
hrál Mgr. Jiří Kudrna, varhaník při kostele 
sv. Ondřeje v Třebechovicích pod Orebem. 
Hru na varhany vystudoval na Univerzitě 
Hradec Králové a  na Janáčkově akademii 
múzických umění v  Brně, obor Duchovní 
hudba. V současnosti působí jako korepe-
titor královéhradeckého dětského sboru Ji-
tro. Jiří Kudrna si pro posluchače připravil 
pestrý výběr skladeb světových i domácích 
autorů, jmen zvučných i  méně známých. 
A tak vedle tvorby např. Johanna Sebastia-
na Bacha nebo Georga Fridricha Händela 
mohli návštěvníci slyšet mimo jiné i ukázku 
z díla téměř zapomenutého Jaroslava Vác-
lava Vacka, které Mgr. Kudrna svým bada-

telským úsilím znovu přivedl k životu. Jako 
přídavek po velmi zdařilém koncertu pak 
připojil i  vlastní improvizaci na hymnus 
Kristus vítězí.

Poděkování tak patří Mgr. Jiřímu Kudrno-
vi za zprostředkování nevšedního hudeb-
ního zážitku a též posluchačům za hojnou 
a pozornou účast.

Martin Janda

VARHANNÍ KONcERT

V  pátek 13. října v  podvečer městys 
Krucemburk ve spolupráci se Spolkem 
přátel Krucemburku uspořádal v kině 
hudební představení Cesta kolem svě-
ta se skupinou DRINK ze Žďáru nad 
Sázavou. Účinkující byli připraveni 
a  pořadatelé vyhlíželi návštěvníky, 
doslova je přitahovali očima.

Po 18. hodině paní místostarostka 
zahájila program, přivítala kapelu 
DRINK a  hlavně návštěvníky, kteří 
si udělali čas, přišli si poslechnout 
písničky, zazpívat si a  užít si večer. 
Za dvě hodiny zaznělo 23 písní, pro-
cestovalo se několik zemí a k daným 
písničkám se promítalo mnoho krás-
ných a  exotických snímků. Zklamá-
ním, a  to velkým nejen pro pořada-
tele, ale určitě i pro účinkující, byla 
nízká účast diváků. Z 28 návštěvníků 
bylo 14 členů SPK, 2 zástupci městy-
se a 12 ostatních. Všichni návštěvníci 
si koncert užili a za účast na akci jim 
patří poděkování.

Otázka na závěr: Může za nízkou účast 
v  pátek 13. října pěkné počasí, jiné 
aktivity pořádané okolními obcemi, 
špatně zvolený čas nebo jenom prostě 
místní lidé nemají zájem?

za SPK Míla Daňková 
a za městys Krucemburk Dagmar Sobotková

VEčER SE SKUpINOU dRINK
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DOMOV

Probírám se starými vzpomínkami na ma-
líře Jana Zrzavého. Sepsal je Mistrův sy-
novec – Jan Zrzavý z Okrouhlice, jeden ze 
zakládajících členů Společnosti Jana Zrza-
vého. Bylo krásné slýchávat před třiceti lety 
tyto vzpomínky přímo z  jeho úst. Nyní už 
je máme pouze v  psané podobě; poskytla 
nám je ochotně paní Zdenka Danková, dce-
ra pisatele. 

Mou pozornost dnes zaujaly úryvky týka-
jící se míst, která malíř ve svém pozdějším 
věku při svých sezónních pobytech na Vy-
sočině navštěvoval právě o Vánocích. Do-
provod a současně i řidiče mu dělával jeho 
synovec a jmenovec – Jan Zrzavý z Okrouh-
lice, syn malířova bratra Jaromíra, okrouh-
lického sadaře a zahradníka.   

Vánoční stromeček v  naší rodině 
jsem zdobíval před Štědrým dnem, 
protože strýc – malíř – mě požádal, 

abych ho na Štědrý den v poledne (to byl 
krajní termín jeho probuzení – v  noci to-
tiž maloval) odvezl mým autem do Čáslavi 
na hrob jeho matky (mé babičky) Vílemíny 
a tragicky zahynulého mladšího bratra Bo-
leslava. Po návštěvě hřbitova se jelo do Čás-
lavi, do Grand hotelu na náměstí, kde jsme 
(hluboko odpoledne) trochu pojedli. Strýc 
si potom vzpomněl, že bychom se mohli za-
jet podívat do Krucemburku (tehdá se obec 
jmenovala Křížová, ale to „nové“ jméno 
obce strýc, ač hluboce nábožensky založe-
ný, nikdy nevyslovil a neuznal a kdo před 
ním hovořil o Křížové, měl u něho vroubek), 
a tak se tam jelo. 

Po cestě vzpomínal na své dětství, kdy 
– společně se svým otcem Hanušem (tedy 
správně Janem) – na svátek sv. Jana evan-
gelisty 27. 12. (strýc vždy žertoval „i já jsem 
miláček páně“) jeli do Krucemburku, aby 

pogratulovali dědovi Janovi, hostinskému 
v hospodě „Na Špici“, a navštívili řadu kru-
cemburských příbuzných Zrzavých, kterých 
v té době žilo několik rodin – a to nepřetržitě 
od konce 17. století. Návštěvou hrobu zemře-
lých Zrzavých na tamním římsko-katolickém 
hřbitově ukončili pobyt v Krucemburku. 

My jsme pouze navštívili římsko-katolický 
hřbitov s hroby Zrzavých a chvátali domů, 
má rodina už netrpělivě čekala na můj ná-
vrat, bylo už k 17. hodině, a tedy nejvyšší 
čas na štědrovečerní večeři, na rozsvícení 
vánočního stromečku a  rozdávání dárků. 
Nabízel jsem strýcovi, že se s ním zúčastním 
půlnoční mše v Krásné Hoře, když jsem mu 
řekl, že „půlnoční“ mše bude sloužena už 
ve 20 hodin, strýc se rozzlobil a řekl, že na 
takovou půlnoční nepůjde, že „půlnoční“ 
se má sloužit o  půlnoci. Nepomohlo ani 
vysvětlení, že tuto mši odslouží lipnický 
pan farář P. Pecháček (v té době a vlastně 
až dodnes není obsazená krásnohorská fara 
farářem), protože další „půlnoční“ je jím 
sloužená v Lipnici nad Sázavou týž večer ve 
22 hodin – strýc měl stále stejnou odpověď.

Jednou jsme jeli do Krucemburku na Boží 
hod vánoční, navštívili jsme hřbitov a hrob 
jeho dědy Jana. Zjistili jsme, 
že v kostele sv. Mikuláše je 
současně dětská vánoční 
besídka, a tak jsme vystou-
pili na kostelní kruchtu. 
Přítomní lidé hned strýco-
vi uvolnili místo, strýc si 
sedl, podíval se dolů k oltá-
ři a  hlasitě zaklel. Přes mé 
konejšení neustále bručel, 
kroutil hlavou a  vzdychal. 
Předmětem jeho rozčilení 
bylo nové uspořádání kněži-
ště u oltáře – stůl, při němž 

kněz byl otočen čelem k věřícím – starý oltář 
zcela zlikvidován, což strýc nemohl přenést 
přes srdce a hned po ukončení besídky ještě 
rozčilen vyšel z kostela. Přítomný pan farář 
p. Kranda ho srdečně vítal, ale strýc se na něj 
osopil, kdo si dovolil zlikvidovat oltář a co je 
to za novoty. Nepomohlo ani vysvětlení, že je 
to důsledek rozhodnutí katolického koncilu.

Tolik ze vzpomínek Malířova synovce 
Jana Zrzavého z Okrouhlice. Možná nám tyto 
texty napověděly, jak těsná byla vazba malí-
ře Jana Zrzavého na Krucemburk, na katolic-
ký kostel a na krucemburské příbuzenstvo. 
Ani změněný název obce a nová pozice oltá-
ře neumenšily jeho příchylnost k milované-
mu „městečku do kopečka“. Není divu, že 
právě Krucemburk si Jan Zrzavý zvolil za 
místo svého posledního odpočinku.

V  souvislosti s  Vánocemi si uvědomuji, 
že v umělecké tvorbě Jana Zrzavého, který 
se náboženským námětům hojně věno-
val, je téma Panny Marie s Ježíškem velmi 
vzácné. O to vzácnější mi připadal pohled 
na Madonu, kterou nám roku 2010 ukázali 
v benátském klášteře tamější kapucíni. Jan 
Zrzavý jim ji společně s dalšími obrazy při 

svých návštěvách Itálie daroval.  
Nevšední působivostí vyniká 

kresba Marie s dítětem. Mateř-
ská láska jako by svým objetím 
Ježíška povznášela vzhůru 
k  nebesům. Pohled Ježíška je 
zvláštně vědoucí – vědoucí vše-
ho toho, co přesahuje obzor dí-
těte. Tichá velebnost vyzařující 
z  tohoto obrazu završuje naše 
malé vánoční vzpomínání na 
velkého umělce.

Dr. Jitka Měřinská, 
Společnost Jana Zrzavého, z.  s.

„

SpOLEčNOST JANA ZRZAVÉHO VÁNOčNÍ VZpOMÍNÁNÍ NA JANA ZRZAVÉHO

FOTOOHLÉdNUTÍ

Výlov Řeky 28. října 2023 Pod Včelínem, podzim 2023

J. Zrzavý: Maria s dítětem


